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родног здравља Драгиша Ј. Цветковнћ, Мшшстар финансија Душан Летица, Министар без порт- 
феЈ^а Војислав В. Ђор1)еви11( Министар физичког васпитања народа др. Вјекослав Мнлетић, Мипи- 

стар иошта, тслеграфа  н  телефона   Војко   Р.   Чвркић. 

ПОЧЕТАК У 8,40 ЧАСОВА 

САДРЖАЈ: 

lipe днсвног реда: 1 —■ Читаље и усиајањс 
записника XXXII редовног састанка; 

2 — Саоиштење нзиештаја Финансијског од- 
Gopa o изменама и допунама у предлогу Финан- 
оијског закона за буџетску РЈЗВјЗУ годину; 

3 —■ Саолштење o иодиошењу интарпелација 
иародннх иослапика: Мите Дилштријевића иа Прет- 
седника Мниистарског савета и Министра шшстра- 
иих послова o леизвршешу одредаба §-а 75 Финаи- 
сијског закона за 1У32/33 годнну и §-а 84 Финан- 
сијског закона за 1934/35 годину, који се односе 
на регулисање положаја просЈЈесора д-ра Радосава 
Јоваиовића, и усвајање првенства; Мухамеда Пре- 
љубовнћа na Мниистра caoGpahaja, o издавашу 
легитимација за повлашћену вожшу посетиоцима 
Ме^уиародиог сајма аутомооила у Бсограду, које 
су (Касније оглашене за неважеће, и усвајаше 
првенства; Михаила Ђуровића иа Министра лошта, 
телеграфа и телефона o раду директора Днрск- 
ције пошта у Сарајеву Ђоке Ђорђевића, који je 
злоупотребно службсни иоложај растурањем свога 
„Алманаха", и усвајаше првсиства; Мнхаила Ђуро- 
вића на Министра пошта, телеграсјја и телефона o 
незаконитом нздав*ању бсоградског додатка па 
скупоћу Управнику иоште у Ваљеву Стеви Ивко- 
вићу,  и усваја1ве ирвенства; 

4 — Саопштење извсштаја мшшстара o одго- 
ворима иа интерпелације народних посланика; 

5 —■ Молбе и жалбе; 
6 — Разна акта. 

Говориицн: Војислав Лазић (примедба иа записник), 
секрстар Нурија Иоздерац (одгоиор na примедбу na запи- 
сник), Министар финансија Душан Летица (четири пута), 
потпретседник Народне скупштине Фраљо Mai)K)iii (пет 
пута). 

Дневни ред: Наставак претреса у поједино- 
стима извештаја Финансијског одбора o предлогу 
буџета држаиии.ч расхода и прихода са иредлогом 
Фиианснјског закона за буџетску 1938/39 го- 
дину, и то: 

1 — Претрес   и   усвајање  буџета  расхода 
XVIII раздео — Буџетски резсрвни креднти; и 

2 — Други део — Државнн ириходи. 
Гоаориицн: Војислав Лазић (у нме груие Независног 

клуба),  известилац  мањине Иван  Мохорнч,  Јоца  Георги- 
ИЈорпф   Воца   Beiiiipouiili   (рад 

•in. Часлав 
Фрањо Маркић 

(осам пута). 

jeuiih,   Фран   Зупанчич, 
лнчног објашњења), известилац већиве др- Ч 
товић, потпретседник Народне скупштине 'f 

Потпретседник Фрањо Маркић: Част ми je 
отворити XXXIII редовии састанак Народие скуп- 
штине. Молим CL-KpcTapa господина Нурнју Поз- 
дерца да ирочнга записник претходиог састаика. 

Секретар Нурија Поздерац прочита записник 
XXXII редовног састанка. 

Потпретссдиик Фрањо Mapiaih: Има ли KO од 
г. г. народних посланика какву примедбу na заии- 
сник? (Војчслав Лазић: Молим за реч!). Има реч 
народни посланик г. Војислав Лазић. 

Војислав Лазић: Господо народни послаинци, 
у записник увек се уноси ко je од чланова Кра- 



974 XXXIII РПДОППИ СЛСТЛПЛК - 14 МЛРТЛ 1938 

љсвскс владс прнсуствопао ссдиицн, na je то и у 
прошлом записнику учии.сио. Али, господо, ту сс 
уноси да су била присутна и она господа министри 
кпји су можда само случајно навратнли, само npii- 
вирили у Скупштину, н опда опст изишли, a у 
Записник се уноси тако, како 6и народ мнслио да 
г. г. министри заиста прнсуствују ссдипца.ма. Ja, 
господо, верујем да he и данас тако бити a, као 
што видите, седница почиње само са јсдним чла- 
ном Владе, почиње са скоро празннм скупштин- 
ским клупама. Међутим, гооподо, дапас су у Европи 
спрашни дами, данас je за нашу државу n nam 
илрод оно IHTO се у Европн дешава јсдно од нај- 
битнијих питања и зато би трсбало да су јутрос 
на седници сиупштинској присутна cna господа 
Мннистрн и ГТретседник Владе ... 

Потпретседипк Фраи>о Mapinih: Господинс Ла- 
зићу, то нема никакве везе са примедбом na за- 
писпик! 

Војнслав ЛазиИ (паставл>а): ... да можеЈчо од 
п.их данас да добијемо обавештења o томе шта 
сс ради, шта сс мислн и каква судбина чска ову 
државу. Уместо тога ми видимо празпе минисга/р- 
оке и иразие скупттинске клупс, и ja, господо, 
протествујући против запишика и против оваквог 
iberoBor вођења, гаротествујем и против оваквог 
(таолаког рада КраЛ)Свскс владе. 

Потпретсециик Opaibo Маркић: Има реч сс- 
кретар г. Нурија Поздерац да се изјасни да ли 
прпма примедбу г. Лазића на записник. 

Секретар Нурија Поздерац: Примедбу народ- 
ног посланнка г. Војпслава ЛазнКа ne прнмам из 
разлога што су господа Министри тога дана били 
на седници. 

Потпретссдиик Фрањо Маркић: Мародпа скуп- 
ттина треба да одлучи да ли прима примедбу r. 
Лазп!^! na записник. Господа која су за то да се 
примедба прими седеће, a господа која су за то 
да сс при.медба одбнје, ycTaiie. (Belinna устајс). 
Утврђујем да примедба г. Лазића није примл.сна. 
Објавл.ујем да je записиик примљвн оиако како 
je прочнтан. Изволите чути једап пзвештај Фи- 
inincHJcKor одбора. 

Секрстар Иурија Поздерац (саопштава): Фи- 
ваисијски одбор доставља Наррдној скупштанн na 
peincibe свој извештај o измепама и допупама у 
предлогу Финаноијског закопа за буџотску 19.38/39 
годину. (Тскст извештаја оштпмппп je у говору 
нзиестиоца већине д-ра Часлава Никитовића на 
XXXIV редовном састапку од 14 марта 1938 
године — страна 996—999). 

Потпретссднпк Фран.о Mapiaih: Овај извештај 
je умпожен, раздат г. г. народним послаиицима и 
o њему he сс решавати зајсдпо са осталим изве- 
штајима Фипапсијског одбора. Изволите чути 
шггсрпелацпјс. 

Секретар Нурнја Поздерац (саопштава): Госпо- 
дин Мита Димитријевић, пародпи посланик, упу- 
ћује интсрпслацију на господипа Претссдника Ми- 
кистаромог савета и Министра иностраних послова 
o неизвршењу одредаба §-а 75 Фннапсијског за- 
кона за 1932/33 и §-а 84 Фннапсијског закона за 
1934/35 годнну, који се односе na регулисање поло- 
жаја професора г. Д-ра Радослава Јо-вановића и 
Т1ражи да joj се ирпзна ирвепство. (Види прилог). 

Потпрстседппк Фрањо Маркић: У нме отсутног 
г. Претседника Мипистарског савста n Министра 
иностраних послова реч има г. Министар фпиан- 
сија да сс изјаспи да ли прима прввнство one 
иптсрпелацнјс. 

Мииистар финансија Душан Летица: Част ми 
je изјаиити да примам првспство за ову интерпе- 
лацнју. 

Потпретссдппк Фрањо Маркић: Господин Мн- 
нистар je гаримио првеиство, прпма ли Народпа 
скупштина тражсно првенство? (Прима!). Обја- 
вл.ујем да je првепство 11римл>ено. Изволите чути 
далЈе. 

Секретар Нурија Поздерац (саопштава): Госпо- 
дин Мухамед Прсљубовић, пароднн послаиик, упу- 
hyje пптерпелацију na господнпа Министра сао- 
браћаја o издавању легитимација за аовлашћену 
вожп.у посетипцима Ме1)упародпог сајма аутомо- 
бнла у Београду, којс су каспмје оглашене за не- 
важеће и тражи да joj се призна првепство. (Види 
прнлог). 

Потпретссдпик Фрањо MapKiih: У име отсутпог 
г. Минпстра саобраћаја реч има г. Мннистар (|,)и- 
нансија да се изјасни да ли прима првенство ове 
интерпелације. 

Миипстар финаисија Душап Летица: Част ми 
je изјавити да примам првенство за ову ннтерпе- 
лацију, 

Потпрстссдипк Фрањо Маркић: Господин Ми- 
пистар je примио првенсгао, прима ли Иародна 
скупштина тражено првенство? (Ирима!). Обја- 
вљујем да je првспство пр11Мл,епо. Мзволите чути 
дал^е. 

Сскрстар Нурпја Поздерац (саопштава): Госпо- 
дин Мпхаило ЂуровиЈ!, пароднп посланик, упућује 
иптерпелацпју на г. Министра пошта, телегра(1)а и 
телефопа o раду директора Дирекције пошта у 
Сарајеву г. Ђокс Ђорђевића, који je злоупотрсбио 
свој службепи положај расгурањем свога „Алма- 
наха" и тражи да joj се призпа првепство. (Видц 
прплог). 

Потпрсгссдпик Фрап.0 Маркић: У име отсутног 
г. Министра потта, телсгрпфа и теле([)она реч има 
г. Мппистар финансија да се изјасни да ли прима 
тражепо првепство за ову интерпелацију. 

Министар ilnmaiiciija Душан Летица: Част ми 
je изјавити да примам тражепо првепство за ову 
иптерпслацију. 

Потпретссдпчк Фрањо Маркић: Господнн Ми- 
нистар je примио првенство, прпма ли Народна 
скуппшша тражено првенство? (Прпма!). Обја- 
вљујем да je Иародна скупштина примнла тражено 
првепство.  Изволите  чути  даЛ)е. 

Секрстар Иурија Поздерац (саопштава): Госпо- 
днн Миханло Ђуровић, пародпи послапик, ynyliyje 
иитерпелацију na господина Мипистра потта, теле- 
графа и телефопа o незакопптом издавању бео- 
градског додатка na скупоћу јУправпику ^поште у 
Вал>еву r. Стеип Ивкооићу и тражи да joj се призпа 
црвспство. (Видп прилог). 

Потпретссдиик Фрањо MapKuli: У ime отсушог 
г. Мпннстра пошта, телеграфа и тслефопа пма реч 
r. Министар финансија да се изјасни да лн прима 
гражено првснство за ову интерпелацију. 
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Мпиистар финансија Душан Летица: Част ми 
je изјавити да примам првенство ове mrepne- 
лацијс. 

Потпретседпик Фрањо Маркић: Гооподин Ми- 
»истар je примпо првенство, прима ли Народна 

■скупштина тражено првенство? ^ (Прима!). Обја- 
вљујем да je Народна окупигаина гаримила првен- 
n ио за ову интерпелацнју. Свс прочитане ннтер- 
пслације 6Hiie упућенс 1надле>кни,м г.г. Миии- 
стрима. Изволитс чутп извештаје г.г. Мииистара. 

Секрстар Нурија Поздерац (саопштава): Госпо- 
дии Министар (|)nnanciija извештава да he на интер- 
пелацију народиих посланика г. г. Франа Зулан- 
чича и другова o корацима koje je предузела Кра- 
љевска влада да се отпише порез земљорадницима 
u.', Словеније настрадали« од елемеитарних непо- 
года одговорита када се будс ставила на дпе- 
иии    ред; 

Господин Минисгар финаисија извештава да 
lic na интерпелацију г. д-ра Хафизадића Сулејмана 
o раду Хасана Церића, бившег директора филијале 
Прве хрватске штедионице у Травиику, који je 
дубиозне дугове кодрве Банже пријавл>ивао Атрар- 
ној банци no Уредби o ликвидацији земљорад- 
ничких дугова, одговорити када се буде ставила 
на  лиевпи ред; 

Господин Министар унутрашших послова из- 
вештава да he na интерпелацију народног посла- 
ника г. Михаила Ђуровића b неизвршењу извршне 
пресуде Окружног суда у Лесковцу, којом je осу- 
1)(ји претседник Општине винарачке Атанас Тошић, 
одго-ворити када се буду прикупили евн потребни 
податци, 

Потпретседник Фраи.о Маркић: Сви прочитани 
извештајп г. г. Мниистара удимају се на знање. 
Изво.мпе 4\TII молбе и жалбе, 

Секретар Нурија Поздсрац (саопштава): Ha- 
родној скупштини упутпли су молбе и жалбе, и то; 
Венчачка землхорадничка задрута, Радо Гаврило- 
uiili. Сретен Станковић, Владислав ШулЈагић, He- 
делуко Шул.агић, Hojmi Крусчић, Јованка Томић, 
Аиђелко IlpoTuli, Катица Чудић, Ђура Петровић, 
Стеваи Николић, Ђорђе Марковић, Јованка Бего- 
Hiili, Грозда Бајкуш, Милован Драшковић, Матилда 
Тотовић, Ема Ломшек, Стрјан Стојановић, Ангон 
Крошељ, Општинска уирава Јукинац, Иваи Карло 
Старшина, Мирко Бјеговић, село Низа ~ Општина 
кошканока, Никола Шурдоша, Станислав Богда- 
iK VIJU li, Захарије Вукановић и друрови, Влада Про- 
THii, Гаирило Стефановић, Леополдина Лоскович, 
Стеван Маслеша, Omimina невескљска, Општина 
патшппил.ека, Јован n Јања Жарковић, Јанко Ми- 
јатовић, Петкаиа Л^убиеанл.евнћ, Лазар Аничић, 
Степо Обрадовић, Јурај Тоић, Радоица Никчбвић, 
Стојан Атаиацковић, Стеван Петровић, Петар Чо- 
хаџнћ, Петар Рабреновић, 

Потпретседник Фрап.о МаркиК: Све прочитане 
мо.чое n жалбе биће упућеие Одбору за молбе и 
жалбе,   Изволите чутн разна акта. 

Секретар  Нурпја  Поздерац (саопштава):   На- 
родиој скуптгиии упушли су разна акга, и то; 
37 разних општииа и удружења подносе претставке 
o доношењу иоиог I [нвђлидоког закоиа, и то: 
Општнна артичка, Општииа Јакобскп Дол, Удру- 
жен>е ратних иниалида из Кобаша, Кладова, Двора, 
Лзубл>ане) Владимираца, Белтинаца, Књажевца, Гр- 

лишта, Владичинот Хапа, Раче, Сарајева, Данилов- 
града, Високог, РамоКа; општнне: Дол, Iberoua, 
Белтинци, Луковска, Сеново, Шмпхел, Доб, Блаица, 
Чреншовци, Прпмсково, Хомец, Кампнтка Би- 
стрица, Свети Лаиар, Мофник, Шмарјета, Брадац, 
iloiio Место, Лоче, Пречна, Корашка Бела и Велико 
Лашће; Савез ратних добровол.аца из BHxalia до- 
станл.а своју резолуцију, Удружење за заштиту 
незаиосленпх •гргоиачких намештеника подноси ре- 
золуцију o смањењу незапослености, Хотелијерски 
савез из Загрсба поздравља расправљање у буџет- 
ској дебати o питању хотелијерства. 

Потпрстссдпик Фра11.о Маркић: Прочитана 
разиа акта примају се na знање. 

Прелазимо иа дневни ред. Ha дмевном реду je: 
1 [аставак npeipeca у појединостима извештаја Фи- 
iiaiiciijcKor одбора o предлогу буџета државних 
расхода u прихода са предлогом Финансијског за- 
кона за буџетску 1938/39 годину, и то: 

1 — Претрес буџета расхода — XVIII раздео 
— Буџетски резервш кредити; и 

2 — Друли део ■— Државни приходи. 
Ja мислим, господо, да lie се n Народна скуп- 

iimiiia сложити са.мпом да се и o једној и o другој 
сгплрп једновремеио говори. 

Прима ли Народна сжупштина да се ове обе 
тачкс једновремено дискутују? (Прима!). Обја- 
вљујем да je Народна скупштина примила да се 
оба оиа раздела једновремено дискутују. 

Реч има у име груис Пезавнсног клуба нарбдни 
послапик r, Војислав Лазић. 

Нојислав Лазић: Господо народни посланици, 
данас се пред нама налази буџет државних при- 
хода. Овај буџет je од највеће важности и претеж- 
imjii je од свију буџета које смо решавалн aeii 
више од месец дана. Лако je, господо, било напра- 
miTii буџет расхода. Лако je утврдити onu што ће 
се потрошити, али, гооподо, сад je тедисо наћи по- 
криће, iialui приходе како he се ти огромни расходи 
покрити. Буџет, гооподо, који износи 12,180.000.000 
динара неће моћи народ тако лако поднети. To су, 
посподо, велики расходи, за које je врло тешко 
nalili покриће. Гпсподип Министар р^као пам je да 
неће бити повећања никаквих пореза, да he се no- 
већаше буџета који изиоси 1,250.000.000 динара no- 
крити неосетно без икакнпх нових терета на народ. 
Ja, господо, Mik-.niM да je само то повећање терет 
за народ, и сама чињеница mro се већ повећава 
буџет, то je, господо, герет, али господин Министар 
тешио нас je да неће гражити никакве нове порезе, 
п да се пореоки постотак који je до сад постојао 
iiehe кикако повећати, велећн да lie се тај вишак 
буџета од l,250!000.000 динара покрита досадањим 
порсзима. 

Али, господо, када узметс onaj буџет и потра- 
жите цифре да видите Kao he се покритн ово пове- 
liau.e буџета, онда herc видети да се порези пове- 
hanajv ca 62,467.600 дшара. Ha-које се порезе врши 
ово повећање? Непосредн« рорези повећавају се 
са 238,500.000 дииара. Господпн Мнпистар каже: 
.ми нећемо iiiimra повећати, разрез неће бити нов. 
Али када nehe 6m и новог разреза, ja питам ш чега 
he се онда ооо покрити? Ево како. Господин Мннн- 
стар neiie павећати постотно оптерећење порезом, 
a,m i.e наредити пореским властима да повећају 
разрез   преко   пореских   одбора   подпзањем   при- 
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■ хода и, на тај начин, он he, на основу истог nopc- 
ског постотка, повећати разрез пореза. Сем непо- 
срсдпог пореза, повећан je и пооредаи порез. По- 
већање   посредног  пореза  износи  296,620.000.   11a 
господо, MU знамо колико нашем народу тешко 
падају те пооредне порезе. Свакодневне таксс, тро- 
шариие, монополски предмети, то су посредни no- 
рези, којп наш народ свакога дана оретају. Нема, 
господо, ниједан дан кад наш народ не подлегне 
плаћашу тога пореза. 11 уместо, да ге посредне no- 
рсзс омањујемо, ми их стално повећавамо. Ове пи- 
резе најтеже погађају најшире слојеве народне — 
ове порезе сноси онај најсиромашнији nam држав- 
љанин, често пута и ISHUIC него лн онај најбога- 
тији, јер je прину1)еи да купује предмете који су 
оптерећеви трошарижхм, монополом или царином. 
Te иорезе he платити onaj, који je највећи потро- 
шач у (inoj земљи. A ко je највећн потрошач у onoj 
земл.н? Највећи je погрошач сељак. II ми, као што 
рекох, уместо да те широке слојеве народа које 
сми ueli и upe тога оитерстилн, тешко оитсретили 
појединим пооредним порезама, уместо да те људе 
тнх пореза ослобађамо, ми им сада те терете још 
и подижемо. Ja сам; гооподо, небројено пута ука- 
зао са овога места, не само ja него и многи моји 
другови   из  опозиције,  како  тешко ти  посредни 
порези   падају   на   сељачми   и   радиички .сталеж, 
уопште на наш сиромашни свет, али господи« Ми- 
нистар финансија, n поред тога mro je обећао да 
иеће тражитп нпкакпе нопс порезе, он већ удара 
нове   таксе.   Он   je   овога  пута  повећао  извесне 
таксе.    Ми    смо    јуче    у    Фннансијском    плбору 
пмали прилике да видимо да je г. Миннстар својпм 
амаилманмма повећао јелан део досадаиићих такса, 
повећао je најосетније, тако зване судскс таксе. 
Te таксе, госмодо, уместо да буду сман.енс и да 
судска правда на тај начин буде приступачнија на- 
роду,  он  je,  посподо,  повећањем  судских такса 
са 50% још више компликовао посао n учинио да 
сада до судске правде можс доћи само онај који 
има новаца, a onaj оиромашнији наш народ који 
нема иовца, raj не иоже лоКн до судске правде т\ 
у ком случају. Ja сам, господо, изнео « очиглелне 
примсре, како се тешко лолази до судске правде, 
али, na жалост, г. Мииистар финансија није могао 
то да осети, није могао да појми како то тетко 
пада пароду; иије могао да појми како сада наше 
судске канцеларије посгају само иаллеттпа за уби- 
раи.е држапннх прихода путем такса, како 'им je 
ггрстежпо  прсчи  raj   посао иего лн  само  су1)ен>е, 
него ли само изрицањс правде, и није могао да 
noj.Mn колико се тиме срозава углсд сулства. 

Умссто да се смањују цене монополским ар- 
тиклима, ми видимо да сс цене мопополским пред- 
иетима посгепено сваке године neiby. 

Господо, једна од најважнијих потрсба сељаку 
јестс оо. Сел>ак пс може без солп да нсиви, не може 
im стаку имати ако нема соли, mi брав ne може 
опстати ако не буде ооол^ен. И онај зсмл.орллник 
који псма новаца да купи соли ла посоли своју 
храиу, on he се разболети. Доказано je и јасно je 
као дан ако ге храна не посдли мора се појапити 
болест код оних који јсду псслаиу храну. Ми ме- 
ђутим онемогућавамо сељаку да посоли сиој хлеб, 
да посоли cnojv храну, него га приморптшо ла једе 
неслано. Није чудо онда mro сс појављују разне 
болештнпе. Загим сељзк није моћан да осолн mi 
свога брава и онда није чудо што овце скапавају 

од болести. Исто тако и рогатој марви можете да- 
вати мекиње или јарму али ако нијс посолјСНо не 
прија стоци. Цакле со je потрсбпа сељаку као и 
хлеб, али Влада др. Стојаднновића ne може то да 
осетп м уместо да полусти цену соли бар за једиу 
трећину, као што смо очекивали, ona то, на жалост, 
ne чипи, пего баш na тпм предметима који се нај- 
више трошс, тражи највећу зараду. 

Петролеум je такође један од најпотребнијих 
артикала којн троши сељак. Варошани за своје 
ocBeivbeme no кућама употребл.авају електрику али 
сељак нема електрике, on je принуђеи да своју 
кућу оспетл.ава само 11етролеумО'М. Сељак који се 
пати и мучи великим радом не може да опстане и 
да постигне тај велик-и рад без осветљења јер тај 
велнки рад захтсва ла се ујутру порани a увсче 
омркне. Зато on у својој кући мора имати освет- 
љење. A како he ссљак поранитп и у својој штали 
нахранити стоку, потимарпти je и свршити лруге 
иослове, ако нема нетролеума да своју шталу осве- 
тли, a како he je осветлили кад je rac, уместо да 
појефтпни, поскупео. Па, господо, ссл>ак ne можс 
im iihn na пут ако не осветли кола. Постоји наредба 
no којој се iivimiK који путује nohy без осветл,ења 
строго кажњава и зато сваки сел>ак кад nohe на пут 
мора понети фењер, a за то му треба гас. Kao што 
видите, господо, сељак je принуНен да троши гас 
a Влада се ne стара да rac појефтињава него га 
напротив поскупљује. 

Господо, Влада сс нада ла he опу лругу поло- 
иипу буистског повећан>а подмирита из привред- 
имх предузећа. Г. Mmmcrap каже ла he само 6Б0 
милиоиа захтевати од порескпх обвезника у виду 
пепосрелппх и посредних пореза a да he му оиу 
другу половипу покритп пршредна предузећа од- 
nocno ona Мипистарства која служе припрсдпом 
пил.у. Свакако да г. Мипистар v првом рсду убраја 
Миппстарство саобраћаја као привредпо Мини- 
старство, Мипистарство саобраћаја може да доноси 
приход и да покрива своје расходс и евентуалио и 
да покаже извесну добит, али та добит се може 
постићи само путем повећања rapnchc за превоз 
робе и путиика, a то подносе опет широки слојсви 
иарода. И умссто да се тарифа за превоз робе по- 
дешава та«о како he се помоћи селтаку. она се по- 
Behana само да би сс na и>ој што више зарадило. И 
зато, госполо, превоз na пример пшеницс и куку- 
руза од Смедерева, Пожаревиа и Обреновца до Ду- 
бровника или Сплита много je скупљи него ли тај 
превоз нз Америке. И онла није чудо што иаш по- 
л.оприврелник не може да успева. Полвоз на же- 
лезиииама ne подетава се како би га nam земљо- 
радпик могао ла подноси, парочиго онај сел.ак v 
пасивним крајсвима, v опим кршевима Ročne и Хеп- 
цеговине н Далмације који je unimvlicii сваке го- 
лиис, na макар ona била и ролна, да купује храиу, 
али, међутим, ако je храна овамо v плоднијим мра- 
јевима 150 динара, сел.ак због тих скупих пре- 
возних сретстава мора тамо у пасивним крајенима 
ла je плаћа 300 шшара. 

Зашто je то? Зато што je подвоз na држаппим 
железницама скуп, a посрслипк. који храпу у жито- 
ролном крају купује и у пасивпе крајсвс рали 
продајс npenoni, урачуиапа велику зараду и на тај 
начин и државна жслезница, a преко п>е и држава. 
учествују у добити, на гладном стхумаку оиога, који 
мора ту храну да купује. Према томе, господо, 
лако je то nahn  приходе и код тих привредиих 
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Министпрстгта, ако се, господо, буде на тај начин 
радило. 

Господо,  Господин Министар убраја у при- 
вредна предузећа и Министарство шума и рудни- 
ка.  Господо, o Министарству-шума и рудника ja 
сам   говорио оида када je оно било на дневном 
реду,    али  ja,   посподо,  и   сада  када су  у  овоме 
оумету ii приходи Министарстна шума и рудника, 
могу   да кажем  o  приходима тога Мииистарства 
ово:   Лако je, господо, сећи шуму коју су подга- 
јили   и сачували наши дедови и прадедови. Али, 
господо, шта ћемо ми да радимо када ту шуму 
исечемо?  Haiua  држава  у  газдоваизу  шума  иде 
оним    путем,  којнм   путем   iioi,e   један  наследник 
који наследи од оца имање са великом шумом, na 
онда   ту шуму немилицс ссчс, немилице продаје, 
немилице уништава да би он могао у нераду жи- 
всти.   И таква једна раопикућа исече ону шуму 
коју je од свога оца иаслсдно, a зато својнм сипо- 
вима  остави голо имање, да они после немају чим 
да се  огреју, него су принуђени да купују од дру- 
гога,  или да трпе зиму или да ложе сламу, да сс 
c.TiaMOiM огреју, ако je буду нмали. Господо, тим 
путем иде nama држава. Hama Влада сече шуме 
немилице и продаје их пемилице. Па, бар када' би 
raj   приход од шума, који се добија, био такав 
да  заиста ono што се исече, да то yi)C у државну 
касу,   na онда би се још донекле могло рећи na 
бар je унето у државну касу, али, господо, од исе- 
чених   шума ne улази  у државну касу  вите  од 
10%   вредности, a 90% вредности добију они који 
шуму експлоатишу. Добију у ппвом реду опи којн 
имају концесије да експлоатпшу, међу којима има 
велики број странаца. Али, v нашој земл.и, госпо- 
ло,   има  и наших коппеспопара, који судобили 
концесију за експлоатацију појединих државних 
тума   и   плаћају   само   ополико   колико   они   за 
сходно на^у, a onn нађу за схолпо ла плате само 
10%,  a има их који ne плате ни 10%. Ja, господо, 
сматрам да  би једанпут  требало  повести  бољег 
рачупа на који се начин секу шуме и колико опи 
који секу шуме плаћају држави- Ja, господо, имам 
податке да се за једно стаблр које има да се по- 
сечс плаћа 5 пли у пајбол>ем случају 10 дипара no 
некој такси или no некој копцесији. MehyTHM, кад 
се  то стабло прерадп опда се оно продаје no 400 
дииара, a чссто пута и за 500 динара. Па ja вас, 
господо, онда питам: да ли je то добро газдова- 
н,е?!   Да ли je то начин за soljcibc рачуна o др- 
жавној имовини? 

Господо, државна имовина се na тај начин 
упропашћава n баца. Ja сам и раније, кад je Ми- 
ттистарство шума n рула бпло овде na дневном 
рсду. рекао, да сс шума не raju тако брзо, Шума 
се гаји врло споро. Троба дуги низ година, na да 
једна шума дође до тога узраста, да се може 
експлоатисати. Али, господо, ми морамо да се 
освриемо n да видимо, шта остављамо нашим no- 
томцима и у каквом ћемо им стању оставити шуме. 
Да ли ће onu имати да nx сксплоатишу, плп ћс 
зажелети да виде како je то некад изгледало и 
Kaicee cv IIIVMC некад биле. Можда he ово што 
смо ми нмали бити за љих бајка. 

Господо, Г. Мннистар, свакако, убраја у при- 
вредна предузећа и фабрике inehepa, нарочито др- 
жавне фабрике. Чињеница je jacna, да лржава 
одржава картеле, да држава са својим фабрикама 

помаже опим фабрикама, које су недржавне, у ко- 
ји.ма je ту!) капитал, да држава ради с њима eno- 
разумно, картелисала се на тај начин, да се цепа 
шећеру што више одржава na великој висини. 
1 осподо, колика je штета од тога, ja немам no- 
требе да говорим. O томе je много говорепо. Ше- 
licp, господо, пије више луксуз, нити га треба 
сматрати као луксуз. У место да nama држава 
аомогне, да и сељак кад-год дође до тога артнкла, 
да и on може осетитп благодети природе и њене 
производи.с, њему се то ускраћује. On, господо, 
може да купи шећера само o Слави, онда кад je 
рад да угости своје госте, који му на дан Славе 
дођу. Ham парод сматра своју Славу за nemro 
најбожанственије и за нешто најсветије. И зато 
да би тај дан, који сматра најсветијим у години, 
пррславио, тешко дође до тога, да може куппти 
шећер и да може угостити one, који му буду 
дошли да ту п^егову Славу увеличају. A, господо, 
болестн највише noral)ajy село и сељака. Сељанка 
нема зашго да купи коцку inehepa, да понуди своје 
дете у болести. Према томе, господо, у место да 
се широким народним слојевима, сел.ачкој и варо- 
шкој сиротињи помогне, да до тога артикла лакше 
дође, то се не дозвољава, јер се удара трошарина 
у толикој мери, да се отуда тражи што већи при- 
ход, и да na тај начин што muiic зараде omi, који 
су унелн стране капитале и основали фабрнке 
страним капиталима и да што внше изнесу повца 
из наше землЈе и пошаЛ)у га на страну. 

Господо, тако исто Господин Мнпистар убраја 
у привредна предузећа и Монопол дувапа. 

Господо, na мопополу дувана лако je овако 
зара1)ивати, како ради наша Влада. Једино Влада 
има прано да сади дуван. Другим речмма, садити 
дувап можс само onaj, коме je ona го одобрила. 
a ona •сађење дувана одобрава иод таквом кон- 
тролом, да сне ono што се одгаји, мора бнти др- 
жави предато. Али, господо, како се садиоцима 
дувана плаћа raj дуван? Садиоци дупана пемају 
права да произведеии свој артикал оцене, na да 
кажу: „Ево, ja продајем мој дуван no roj и тој 
цени", Слободне пијаце за дуван нема од стране 
произвођача. Произвођач мора предати дуван др- 
жави, односпо Монополској управи, a Мопополска 
управа му одређује цепу- 

A како та Монополска управа одређује цепу? 
Господо, опако како ona xohe, како he што више 
да заради. И садиоци уместо да што зараде на 
своме раду око гајења дувана, onn ne само што 
ne зараде ништа, већ трпе и штету. 

Опи, .господо, добнју толико мало да не на- 
плате ни one своје наднице које су утрошили. Ни 
једне годипе није било да je nam садиоц дувана 
ono задоволЈаи и да каже, да je добио ono IHTO je 
у надпицп, радећи око тога дувана, утрошно. Али 
прошле године je најрђавије npomao. Добио je 
бедпу цену. C друге страпс, господо, држава, од- 
noeno Мопополска управа, одређује цепе no KOJOJ 
he се тај дуваи продавати. Прнродно je, да^ иико 
ne сме да пуши другп дувап, него само onaj којп 
држава продаје, и опда прнродно да се na тај 
начин може лако постизати зарада и да се^ лако 
може казати: то je прпвредно предузеће, које до- 
носи доста држави. 

Да ли je ова Влада учинила псшто да потро- 
тач јефтиније добије дуван, да се на тај начин 
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помогие сељаку, као највећем потрошачу, као и 
сиромаху раднику, да јефтиније пуши и да се на 
тај начин повећа производња у земљи? Ии 
o томе Влада ne води рачуна. Њој je циљ да буде 
велика цена. Mam сељак нас пита: „Шта вн, го- 
сподо Р!ародпи посланнци, радите тамо, шта пн 
рсшавате тамо, да ли водите рачуна o овом 
народу". 

За којм месец навршавају сс три године од 
како смо почели рад у onoj Скупштини. Чиме 
имамр да оправдамо свој рад пред народом? Цене 
соли остале су како су n биле, још су и повишене; 
цена гасу je већа, цена дувана остала je као што 
je била. Ja, господо, питам да ли смо ми ма ima 
урадили, да се народу помогне? Ннсмо, господо, 
урадили иишта! Л однум за све то имате ви да 
сносите. liehe народ казати: За то je Влада крива- 
Марод he казати, да су посланици криви. (Глас са 
деснице: Сада je бол.е пего што je раније било!) 
Господо, чује се с једне стране, да je сада боље. 
Господин je хтсо да каже ваљда како je наступио 
некн иросперитет у народу, a ja бих жслео да onaj 
госполин који мени то дооацује оде у село и по- 
с.матра у селу шта сс ради, na би онда видео како 
сељанка мора да донесе jaje да би за дпа-трн ia- 
јета узела мало raca, да осветли увече своју кућу. 
Како сел.ак иора да донесе ono мало сира, или 
кајмака, да би купио такође мало срли. 

И иека  господш!  оде  да  пооматра  чиме  се 
наш сел.ак храни, какву храну употребљава, нска 
види како сељак, да би могао .опстати, оно што 
je  најлепше,  ne  гроши  за  себе  него   износи  иа 
пијац те продаје, a он гладује. Господнн мисли да 
она  јајца која се rio варошима продају, да она 
пилеж која се no варошима продаје, да onaj кај- 
мак који се no вароши продаје, да omi jaran.цп и 
прасићи који се no вароши продају, да je то пре- 
тек сел>аку, да je сељак од тога употребио за себе 
колико му je бпло потребпо, na му je ово прете- 
кло, na зато износи na пијацу да прода. A ja знам 
да има три .четвртнпе ссљака у овој земљи који 
иикада у  својој  кући  ne  закољу jarme.  Сел.ачка 
деца не добију за храну ни jaje, јер чим кокошка 
снесе jaje, мајка га од своје деце сакрије да га 
деца ne внде и одпесе иа пијацу да прода да дође 
до иеког rponia да Cm могла да купи one потребе 
без којих сс у кући ne може опстати, a деци даде 
сув комад проје'да са њим цео дан проведу и да 
са тим сувим комадом цео дан чувају стоку. Да 
су то господа видела и да то зпају не бн могла 
тврдити да постоји просперптет у жпвоту namera 
сељачког народа. Али док ми будемо уображавали 
да cne ono IHTO се иа ппјацу износи, да je то пре- 
тек и ча je сељак за себе употребио колико му je 
било потребпо a вишак изнео na пијац, дотле ви 
нећете познавати сељачки живот, a да би упознали 
raj сељачкн живот ja вас упућујем да идете на 
село   и   да   живиге   оним   животом,   којим   жпви 
сел,ак. (Ледан глас на десници: Познајем ja живот 
на селу боље nero ти)! Сел.ак у својој кући нема 
сретстава да се честито омрси, a далеко je од тога 
ча се храни онако као што се у вароши сваки дан 
једе говеђина, супа или разна друга мссната храна. 
Ви мислите и уображаватс да сел>ак коље пилиће, 
прасце, jaramne и да нх on једе, да кољс телад и 
да их он једе, да кол.е полове и да нх он једе. 
Пема од тога тппта. Ссл.ак једс суви хлеб, a ако 

да Бог те сељаку роди пасуљ опда on ca хлебом 
једе пасуљ, a тамо где ne успсва пасулЈ него кром- 
nnp тамо сел.ак уз хлебац једе n кромпир, a омрси 
се само o благим данима, и опда ако му дође 
какав гост- 

Оиа Влада не познаје сел>ачки живот, ne по- 
зиаје живот namera  сиромашнога света, било у 
селу било v вароши, пема ocehaja за народ. Њено 
осећање je такво да je тај парод богат и зато од 
п.ега тражи  велике дације.  Са  таквим радом  се 
не ствара пародпо благостанЈе, јер се оно ие може 
створнти са обећањима која се ne испуљавају. Ове 
терете буџетске има да подиесе наш народ у нај- 
iiinpiiM слојевима његовим, a то je у главпом се- 
л.ак. Како ова Влада пема oceiiaja за те шнроке 
слојеве народа, како нема ocehaja за социјално 
слабе, н за социјално потиштене, већ има ocehaja 
само за капиталистичко уре^ење, за фаворизова- 
ii>c богатих људи,  за  повлат1111пап>е богатата  и 
капитала', то ja немам у њу иоверења. Једини циљ 
onoj Влади јестс да се насилно одржи na власти, 
прско кундака и бајонета, na због тога ja ne могу 
да   гласам   onoj  Влади  пикакав  приход  и  im   за 
какав буџет.  Са  истих  разлога  гласаћу  противу 
овога буџета прихода. (Одобравап.е и пл.ескање 
na левици). 

Потпретседиик Фрањо Маркнћ: Реч има нзвс- 
стилац мањине народни посланик r. Иван Мо- 
хорич. 

l7.vestilac manjine Ivan Mohorič: Gospodo narod- 
ni poslanici, budžet prihoda je račun onoga ceha, koji 
prave pojedini resori, pojedina Ministarstva i celokup- 
jra vlada. I tu se postavlja pitanje ko treba taj ceh da 
plati. Prvo, da 11 oni koji trebaju taj ceh da plate ima- 
ju toliko para, pod kojim uslovima, i na koji način 
mogu da se te pare namaknu. Prema tome, kod 
računa situacija uvek postaje ozbiljna. Zato treba da 
promislimo prvo, da li je taj raspored, koji nam je 
ovde prezentiran, realan i ostvarljiv, a drugo, kakav 
je raspored, da li je baziran na principu pravičnosti, 
i kakav je režim naplate i razrezivanja. 

Da  na osnovu sadanjih tekućih prihoda pogle- 
damo budućnost ostvarenja budžeta. Situacija za de- 
set meseci tekuće godine prezentira nam se sledeča: 
od 9,091,000.000 dinara,  koliko  iznose deset dvana- 
estina,  gospodin Ministar je  ostvario  u  toku  ovih 
deset dvanaest ina 8.674,000.000, što znači 95",;, dakle 
falilo bi Г-,%. Pet od sto od 10.000,000.000 prctstavlja 
pola  milijarde. Gospodo, ako  dodamo ovoj cifri od 
8.674.00(3.000   dinara   još  dve   dvanaestine   i   u   isto 
vreme proporciju kako je ostvarena za prvih deset 
meseci,'to iznosi 1.724,000.000 dinara. Na ovaj način 
dolazimo   do   cifre   od   10.398,000.000   dinara,   dakle 
znatno ispod toga što je ovde preliminirano kao po- 
kriće računskog dela budžeta, jer od  10.398,000.000 
do 12:180,000.000 je raspon od 1.700,000.000 dinara. 

Gospodo,  ovo  je   međutim   samo   računski  deo 
budžeta.  Postoji   i   i'hiansiski  deo  budžeta,  a  to^su 
ovlašćenja, to su razni zajmovi, to su razni utrošci, 
o kojima se zavarava vladina većina i kaže: pa, to 
ove godine ne ulazi u budžet, to će tek biti u idućem 
budžetu, to se nas ne tiče i zato mi ne nosimo odgo- 
vornost. Danas se digne zajam, a plaća se kroz neko- 
liko godina. Uzima se roba na veresiju, a ko i kada 
će da plati, to je drugo pitanje, tu će proći još neko 
vreme, pa će se onda \ideti. 



CTF.110ГРАФСК[-   БЕЛЕШКЕ 979 

Prvo je pitanje, da li jedna država može, ako 
drži   do svoga autoriteta, i  ako drži  do reputacije 
svoga kredita, da li može ovako da postupa, i gde je 
granica, koja treba da se povuče da se ova stvar ne 
dovede U kritičnu situaciju. 

Ja, dakle, gospodo, što se liče ostvarljivosti pri- 
hoda, moram da konstatujem jedno, da gospodin 
Ministar t'inansija u sadašnjem budžetu nema stvarne 
podloge da provede budžet u visini od 12.180,000.000 
tli nara. 

Jer tu između tekuće godine, a to je godina 
poboljšanja privrednog stanja u zemlji, i između 
onoga što predviđa za idući budžet postoji toliki 
raspon, da se on ne može dovoljno utemeljiti. To je 
jedna konstatacija, koja je vrlo važna, jer prva "je 
stvar, ako ulazimo u izdatke, da znamo da li ćemo 
moći   te izdatke jednog dana da pokrijemo. 

Gospodo, ceo ovaj budžet građen je na dve pret- 
postavke. Jedna je pretpostavka, da imamo spoljnu 
političku situaciju sjajnu, politiku prijateljstva na sve 
strane, a druga je, da u zemlji vlada prosperitet. 
Kakva je spoljna politička situacija, to pokazuje ubr- 
zani tok događaja, kad je preko noći u prijateljskom 
zagrljaju nestalo jednog prijatelja, jedne države, kad 
je ona lepo brisana sa karte i ne postoji više. Tu ne 
treba ja da dodam nikakav komentar, jer tu svaki 
čovek na selu pa i nepismeni građanin vidi kakva 
je to situacija. A najbolje demantuje tu spoljnu poli- 
tičku situaciju činjenica, da Ministar vojske i morna- 
rice apeluje i ovoga puta na ubrzano obezbedenje 
državnih granica i na opštu zemaljsku odbrami, da 
traži u tom pogledu dovoljne kredite i da mu se ti 
krediti moraju da daju. To demantuju pojedini ek- 
spozei, koje nam je g. Ministar inostranih poslova i 
Pretsednik Vlade ovde dao, a ova činjenica je sama 
po sebi dovoljna da takva lepa dekorativna fasada 
— poseta i parada — iza tih kulisa nema nikakva 
Stvarnog sadržaja. 

To je jedna stvar, a druga stvar je teza g. Mini- 
stra finansija. On je razvio tezu i nastojao da dokaže 
raznim podatcima i brojkama kako se stanje privred- 
no u zemlji poboljšalo i da je opravdano da on može 
da apeluje u izvesnoj meri na poreske obveznike i da 
poveća budžet u sumi od jedne milijarde 260 miliona 
dinara. 

Gospodo, nije moj zadatak da ja demantujem 
ovu tezu g. Ministra finansija, jer su to najbolje nje- 
gove kolege Ministri uveliko učinili. Oni su jedan za 
drugim, kako su se izredali na ovoj govornici, de- 
mantovali izvode Ministra finansija na taj način, što 
SU prikazali očajnu situaciju u svima privrednim 
resorima. Culi smo da je tako kod Ministarstva šuma i 
rudnika, to smo čuli kod Ministarstva trgovine i in- 
dustrije, pa smo čuli i vrlo nepovoljno izražavanje 
od strane Ministra pošta, telegrafa i telefona, koji 
je takode morao da se ovde na ovoj govornici požali, 
da on za rentabilne stvari, za stvari koje su prepo- 
ručljive i poželjne u interesu narodne privrede, ne 
može da dobije kredite. 

Gospodo, dakle obe pretpostavke, na kojima je 
građen ovaj budžet, one ne stoje. Prema tome, pod- 
loga za ostvarenje ovoga budžeta, ona je problema- 
tična i za ostvarenje samoga budžeta na toj nedo- 
slednoj bazi nemoguća. Ali ne samo cifarski deo da 
jasno to kazuje, nego je takav i finansiski deo, a to 
mora svakog živog građanina u zemlji da zabrine, 
jer smo već kazali da je povećanje budžeta za jednu 
milijardu i 260 milijona, pa onda ima samo primljeno 

na znanje 720 miliona, a osim toga i prema amand- 
manima koji su nam prekjuče izueli biće oko 840 
miliona raznih obaveza ovde predvidenih. 

1 ja se pitam šta će sa ovim zamašnim ciframa 
da bude, koje ipak jednoga dana moraju da se pre- 
zentiraju kao obaveze za državu. Vrlo neumesan i 
neprihvatljiv je odgovor ako se kaže: šta se to vas 
tiče, to nema veze sa ovim budžetom. Nije to tako. 
Ima tu bitne veze sa ovim budžetom, jer mi stvaramo 
te zakonske obaveze i one moraju jednoga dana da 
se ispune. Zato mi, stvarajući te zakonske obaveze, 
moramo da tačno ispitamo da li je to u skladu sa 
perspektivama, sa budućnošću privrednog razvitka u 
zemlji ili nije. Ako to ispitamo, mi ćemo naći da nije 
u skladu. 

Gospodo, ja bih želeo kao izvestilac manjine da 
doprinesem sa nekim napomenama, po našoj dužno- 
sti stvarnom i pozitivnom kritikom, da se bolje vidi 
ova loša strana u izgradnji ovoga budžeta. Prvo, ako 
razgledamp raspodelu tih prihoda, mi vidimo da na 
direktne poreze otpada 2.600 miliona. To sa vanred- 
nim, sa  dugovanira porezima i ujedno sa skupnim 
porezom, koji nije direktan porez — on je direktan 
porez po obliku ali u suštini on je jedna trošarina, 
jer njega plaća samo onaj koji jedan predmet kon- 
suniira, prema tome nije to opšti porez — iznosi 880 
miliona  dinara.  Dakle,  vidimo,  i   ako  bi  uzeli  celo- 
kupne stavke koje figuriraju u direktnim porezima, 
da na direktne poreze otpada jedva 20% od celokup- 
nog budžeta.  Sve ostalo je građeno na indirektnim 
porezima. Direktni porezi povećani su ovde za cifru 
od 238 miliona ili tačnije 10%. Međutim, mi u Finan- 
sijskom zakonu ne vidimo nikakvih izmena i dopuna 
u Zakonu  o direktnim porezima.  Prema tome,  ima 
dve  mogućnosti   da  se  to  ostvari.  Ima  mogućnost 
administrativnog postupka i ima i druga mogućnost, 
koju Ministar finansija pretpostavlja, a to je poja- 
čanje   prometa.   Gospodo,   može   da   bude   izVfeshOg 
pojačanja prometa, ali je pitanje kakva je dobit od 
toga  Eventualnog povećanog prometa  i da li je on 
toliki da se ovo pozitivno može izvršiti. 

Mi vidimo da je naša porfeska administracija 
jedna nesređena administracija. Opozicija sa pravom 
zamera sadanjem stanju našeg Finanslskog zakono- 
davstva, da je ono toliko konvulzovano, toliko ne- 
pregledno, toliko nesistematsko, toliko raznim raspi- 
sima, rešenjima pa i usmenim upustvima. kako da ka- 
žem, razobličeno, da ne pretstavlja onu pravu su- 
štinu, one prave principe na kojima Ireln da bude /a- 
snovauo. i    i i    ■ 

Mi naročito vidimo kako se postupa kod kuca- 
rine i verovatnO je da će se i ovoga puta kod razre- 
zivanja stvoriti nove mogućnosti za povećanje po- 
reze. Mi znamo kako se postupa kod tečevine, naro- 
čito kod društava, da se tu najedanput raspisu, razre- 
zu ogromne cifre, ali kad stvar dođe do rasprave kod 
Upravnih sudova i kod Državnog saveta onda g. Mi- 
nistar finansija može kod tili razreza da naplati ODi- 
čuo jedva jednu desetinu. 

Da li je to celishoduo da se tako postupa ili nije, 
ja to prepuštam njegovoj oceni, ali je jedna stvar 
koja nas zabrinjava, koju moram i ovoga puta ovde 
da iznesem, g. Ministar finansija našao se pobuđenim 
da osnuje u svom Ministarstvu I. zv. Kontrolno ode- 
Ijenje. Ja pozdravljam stvaranje jednog Kontrolnog 
odeljenja što se njegovih činovnika i poreske admi- 
nistracije tiče. Da je to bilo umesno. on je i sam kon- 
statovao. On je konstatovao da je nađeno 100 mili- 
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ona. Gospodo, 100 miliona, to je 1% od godišnjeg 
budžeta, i to za našu zemlju nije jedna cifra na od- 
inet. Sto miliona prava i potraživanja države, što se 
izgubilo iz evidencije, negde ostalo u fijoci, u arhivi, 
zaboravilo se, to je krupna stvar. Vrlo je dobro da 
su sada na poslu organi koji će tih 100 miliona da 
ostvare, a ja se nadam da neće biti samo 100 miliona, 
da će biti i više da ih stvore. To će biti jedan lep 
prihod, a podbacivanje prihoda koje neminovno mora 
po ovom projektu da nastane, g. Ministar finansija 
će na taj način da otkloni. Ali on je tim kontrolnim 
organima dao prava neke tajne policije. Ona može da 
se pojavi i kod pojedinaca i da vrši pretrese. Ja ću 
biti g. Ministru vrlo zahvalan, ako se to izbegne, 
ali ti kontrolni organi mogu da se pojave kod vas, da 
vam pretresu korespodenciju, da pregledaju arhivu, 
a ako nemate poslovnu prostoriju, mogu da se pojave 
i u stanu i da vas stave pod istragu. Ti se sada brani 
i dokazuj kako hoćeš. To liči na priču o debelom 
zecu koji je pobegao u Mađarsku, — vi se te priče 
dobro sećate. G. Ministar finansija možda je imao 
neke konkretne slučajeve pred očima, ali on je tre- 
bao da se zadrži na tim konkretnim slučajevima a 
nikako da uopštava. Išao je mnogo daleko, ja mi- 
slim da je išao preko granice koju opšta pravna si- 
gurnost, u koliko je još u ovoj zemlji ima, do- 
zvoljava. 

Gospodo, mi vidimo prema projektu budžeta da 
se predviđa 460 miliona zemijarine, dok je po Zavr- 
šnom računu za 1936,37 godinu postojalo 434 mili- 
ona dinara. Prema tome, i ova priča o rasterećenju 
našeg seljaka cifarski ne može da se potvrdi, nego vi- 
dimo da je zemljarina ostala u celokupnom iznosu, pa 
je ona za nekih 8% i povećana. Znatno je povećana i 
'kućarina. Po završnom računu za 1936/37 godinu na- 
plaćeno je iz ovog naslova 275 miliona. Sada se 
predviđa punih 65 miliona više, dakle 340 miliona. 
Ja sam ovde podvukao tu parefakciju, što je jedna 
golema nepravda. Ljudi su lišeni mogućnosti da jed- 
nim stvarnim postupkom dođu do toga prava, jer 
oni imaju da se otvoreno žale na Finansisku direk- 
ciju, a Fmasiska direkcija naplaćuje taksu i može 
žalbu da odbije bez ikakvog obrazloženja. G. Mini- 
stre, verujte, na terenu ima mnogo zle krvi i zle 
volje baš zbog takvog postupka. Ja mislim da Fi- 
nansijska direkcija, poreska vlast, u svakom slučaju 
mora da obrazloži zbog čega je i na osnovu čega 
se vrši parefakcija, a ako ima žalbi i osnovanih pri- 
govora protiv toga, ona treba da o tome vodi računa. 
Gospodo, da je smanjena i društvena poreza, da ne 
govorim o porezi na neženjene, koja ne igra veliku 
ulogu, to dokazuje kakvo imamo stanje u ovoj 
zemlji'. Mi imamo više kod tečevine, više kod kućarine, 
više kod službenika i kod rentne poreze. Ukupan efe- 
kat prema ovom Završnom računu bio je 26 miliona, 
i kad ne bi bilo jačeg naplaćivanja dugovane poreze, 
koja iznosi 65 miliona. g- Ministar ne bi mogao da 
ostvari efekat koji je stvarno postigao. Dalje, od Za- 
vršnog računa na ovom projektu skačemo kod nepo- 
sredne poreze od 1.500 miliona na 1.687 miliona, 
isto kod poreze na poslovni promet povećava se sa 
85 miliona dinara od tekućeg budžeta. Gospodo, to 
je poreski oblik koji komplikovan kakav je pogađa 
i one male posednike. Ja ću da vam navedem jedan 
primer naročito što se tiče našeg seljaka, malog šum- 
skog posednika. Da vidite, g. Minitstre, kakva je po- 
grešna praksa koja se na osnovu komphkovanih pro- 
pisa vrši. Jedan šumski posednik ima nekoliko hek- 

tara šume i on svoje sopstveno drvo nosi na pilanu 
da se preradi, da može od toga da izvrši opravku 
zgrada i na pilani mu se naplaćuje 5%. Vi ćete kazati 
da to nije na zakonu osnovano. Da, g. Ministre, ali 
se u praksi tako čini, jer postoji propis da drvo koje 
dolazi -na pilanu ima da plaća 5% skupnog poreza. 
To je jedna pogrešna primena i mi znamo da bi tre- 
balo na pilani da se to ne naplaćuje. Međutim, stvar 
nije takva i trebalo bi da se to izbegne. Pilana se boji 
komplikacija i kažnjavanja i tako naplaćuje to na te- 
ret šumskog posednika, malog seljaka, a ovih ima u 
Dravskoj banovini ništa manje od 130.000. Naplaćuje 
se 5 % vrednosti od vrednosti drvene grade koja se 
nosi da se za sopstvenu upotrebu preradi. Ja vam, g. 
Ministre,  skrećein  pažnju  na  to  i  ako  nalazite  za 
umesno molim da to ukinete. Ja mislim da ćete uvi- 
deti da ova praksa od Vas nije bila tako zamišljena, 
niti je sa Vase strane postojala namera da se ovakva 
praksa i dalje produžuje, pa Vas molim da preduz- 
mete ono, što je potrebno, da se ta praksa u buduće 
ukine. 

Gospodo, imamo trošarine. Trošarine su pove- 
ćane za U5 miliona dmara. To je jedno krupno pitanje 
koje nam se nameće i o kome u prošloj godini nismo 
mogli da govorimo, jer smo bili stavljeni pred svr- 
šeni čin. Tu je pitanje ključa za raspodelu onih 1UU 
miliona dinara za banovine, po kome se određivalo, 
da 80%  dobiju takozvane pasivne banovine, a medu 
pasivne ubraja se i Moravska banovina, koja nije pa- 
sivna, međutim. Vardarska, koja je mnogo više pa- 
sivna, ona spada medu ostale banovine koje partici- 
piraju samo sa ukupno 20%. Ja sam već imao prilike 
da na vas apelujem i da vam kažem da je onaj ključ 
apsolutno neodrživ; on je jedna nepravda i ja mislim 
da se ne može da ostane pri tome ključu dalje. Go- 
spodo, vidite Dravska banovina ostvaruje svoj budžet 
i ona mora da plaća trostruki porez jedne druge ba- 
novine. Ja ovde ne plediram za to da i druge banovi- 
ne povećaju svoje prireze, ali taj ključ mora da se 
revidira, lako u načelu pristajem na to da ima pasiv- 
nih banovina i da tako zvane aktivne treba da daju 
za te pasivne krajeve, ne može se tražiti da one od 
jednog dinara daju 80 para za druge banovine. Ne 
mogu se složiti sa ovakvom finansiskom politikom 
zbog  toga, jer  u sadašnjim  amandmanima  postoji 
ovlašćenje za Ministra građevina da donese Uredbu 
sa zakonskom snagom o putnom   fondu- Taj zakon 
već nam je nagovešten, on je na istoj nepravdi bio iz- 
građen i on je predvideo tako isto ključ za raspodelu 
na  pojedine   banovine.   Gospodo,   e.xempla   trahunt, 
znači, primer koji je dat privlači i druge. Ja ne vidim 
ništa u ovome budžetu da je Vlada sklona da svoje 
rešenje u tom pravcu menja, i to je već jedan od 
krupnih razloga da se sa ovakvom finansiskom poli- 
tikom ne možemo složiti. 

Gospodo, što se tiče trošarine g. Ministar je 
pravdao da neće biti veća trošarina, ali je on sam sebe 
morao da koregira kad je govorio o svome resoru, 
o svojim privrednim preduzećima, jer je tu morao 
da nam pročita pasus o državnim šećeranama i morao 
je da konstatuje da ima mnogo šećera na stovarišiu. 
Da li je to zbog toga, gospodo, što narod ne voli 
šećer. Sto ljudskoj ishrani ne treba šećer, ili zbog 
toga'što je šećer današnjom trošarinom i suviše opte- 
rećen pa ne može da se konsumira. (Ministar finan- 
sija Dušan Lettca; Baš šećera ima malo!) Ja sam čuo 
Vašu konstataciju, ja ću još jednom govoriti o tome. 
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Sad, gospodo, dolazim na taksu. Takse, to je 
najkomplikovanija materija u našem zakonodavstvu, 
i ;iko se kod raznih referenata obavestavate o jednom 
istom pitanju, vi ćete dobiti tri razna obaveštenja. 
To je samo jedan primer koji možete na samim po- 
reskim uredbama da proverite. Gospodo, ako je 
takva situacija, ja mislim da bi trebalo da se učini 
ono što je učinio g. Ministar saobraćaja, naime da je 
našao da je naša železnička tarifa toliko kompliko- 
vana, toliko stvarno udeSena za smicalice, da se resio 
da tu tarifu uprosti. Prema tome, i ovde bi trebalo iz- 
vršiti jedno uprošćavanje tih propisa. Ja mislim da je 
to jedan od neophodnih poslova, koje bi trebalo Mi- 
nistarstvo finansija da prebrine. 

Gospodin Ministar finansija u Finansiskom od- 
boru kazao nam je prilikom obrazloženja amand- 
mana da povećanje ovih taksa iznosi samo 30 mi- 
liona dinara. Međutim, ovde u projektu prihoda mi 
vidimo da to iznosi 111 miliona dinara. Ja ne tvrdim 
da je to sve od novih taksa, može da bude možda i 
nešto veći promet već postojećih taksa, ali prihod od 
ovih povećanih taksa, koje se sa amandmanom 
uvode, biće znatno veći nego nagoveštenih 30,000.(Ш(). 
Naročito, gospodo, sudske takse, koje se penju za 
celih 50%, to je jedan korak gde je g. Ministar fi- 
nansija prešao granice i koji ne bi iz prostog razloga 
pravne sigurnosti i mogućnosti dobivanja pravde na 
sudu mogao biti dozvoljen. Ja sam za to apelirao na 
njega i rekao još onda, da je otišao daleko, ali vero- 
vatno je da je on i/, finansijske nužde, u kojoj se 
danas nalazimo, morao ovako krajnjoj meri da 
pristupi. 

Isto tako, visoko je i jako opterećenje poslovnih 
krugova, jer su sve takse, koje su u vezi sa cari- 
njenjem robe i sa železničkim prometom, povećane. 
Lepo nam je rekao da ovo čini stoga, da to dovede 
u sklad, pošto su pretstavke vlastima povećane od 
5 na И) dinara., a taksa na deklaracije od 7,50 din. na 
10  dinara. 

Ja razumem gospodina Ministra, ali to poveća- 
nje taksa na deklaracije kod carinjenja malih arti- 
kala i sitnih poštanskih pošiljaka, to je danas pre- 
terano skupo, i ja verujem da gospodin Ministar, pre- 
opterećen poslovima, nema mogućnosti da se pr.o- 
seta pa da vidi na jednoj carinarnici, koja prima 
300—400 paketa dnevno, čija vrednost nije veća od 
40 dinara, da su te takse poštanske, carinske i po- 
sredničke veće nego što roba košta. Ja moram da 
skrenem pažnju da se i ovde nije vodilo računa o tim 
sitnim pošiljkama i da će to biti jedan veliki udar, 
koji će u pograničnom prometu dovesti do krium- 
čarenja robe u ovom sitnom prometu, a od toga go- 
spodin Ministar uinkoliko neće imati koristi, niti mu 
to može ići u račun. 

Gospodo, ja imam da učinim jedan niz napo- 
mena o samoj taksenoj politici. Gospodin Ministar 
finansija sad je povećao mnoge takse, ali nije uspeo 
da izjednači takse na službeničke ugovore, te takse 
i danas još diferenciraju. Tako, na primer, na teri- 
toriji bivše Slovenačke opštinski nameštenici i drugi 
privatni nameštenici moraju da plaćaju trostruki iz- 
nos svojih godišnjih beriva, dok se ovde na terito- 
riji Kraljevine Srbije i Crne Gore od jednogodišnjeg 
beriva naplaćuje samo 1%. Za naše je, dakle, name- 
štenike trostruka taksa, i ja ne znam čime bi gospo- 
din Ministar finansija mogao ovo da pravda. 

Ja hoću da skrenem pažnju gospodinu Ministru, 
kad se izjavi žalba Državnom savetu. da on tu žalbu 
odbija sa motivacijom da mora tako da postupi, jer 

tarifni stav 20 Taksenog zakona nije proširen na 
ćelu Kraljevinu. Državni savet sa formalne strane ima 
pravo, ali je gospodin Ministar odgovoran što se 
tako diferencirano tretiraju nameštenici. Stoga ću ja 
biti slobodan da mu predam jednu pretstavku, kako 
bi on ovu stvar izvidio i preduzeo potrebne korake 
da se ta stvar reguliše kao što treba. Ja nalazim, da 
nije ni malo opravdano da se danas, kad je poresko 
i ostalo zakonodavstvo u zemlji izjednačeno, da se 
danas vrši ovakva diferencijacija. 

Mi imamo danas i jedan drugi poreski problem. 
Vi znate da je gospodin dr. Korošec izvodio razne 
komasacije i korporacije. Tako je on u okolini Ljub- 
ljane prisajedinio Ljubljani više okolnih naselja i lju- 
di iz tih naselja, dok nisu bili u sastavu sa Ljublja- 
nom, koji su imali novih zgrada i bili oslobođeni po- 
reza na "te zgrade za 20 i više godina, danas ti ljudi, 
od kad su ova naselja korporirana Ljubljani, moraju 
plaćati porezu na ove zgrade. Ja ne znam sa kakvim 
se pravom od njih ta pore/a traži. Oni su po tada 
važećim zakonima stekli pravo na oslobođenje po- 
reza i njima ne može niko sada to pravo osporiti i 
poreći. I to je jedno pitanje koje spada u ovo za- 
glavlje o kome sam govorio: da je naše zakonodav- 
stvo tako komplikovano da se na svaki slučaj mogu 
da primene razna tumačenja i razni postupci. A to 
nije u Vašem interesu, gospodine Ministre, jer ste 
Vi autor, Vi ste onaj koji je izvršio izjednačenje na- 
šeg poreskog zakonodavstva, i ja na Vas apelujem 
da povedete računa da se ovakve anomalije, koje se 
kod nas dešavaju, sasvim  iskorene. 

Kod naših računskih taksa imamo opet jednu 
stvar koja pokazuje koliko je naša administracija 
nedosledna. Administracija ovde upravo radi pravil- 
no, ali ja mislim ovde na onoga koji je spremao pro- 
jekat za primenu ovih pojedinih taksa. Kad je ra- 
čunska taksa bila 10 ili 20 para, onda je bilo i ra- 
zumljivo da su pojedine kazne mogle iznositi pede- 
setostruko od iznosa računske takse, ali kad se ta 
taksa računska sada povećava i kad iznosi mnogo 
više, onda ne može ostati i dalje ova kazna pedeset 
puta veća. To pitanje treba da se reguliše pravilno. 
Ja mislim da u svakom slučaju treba da ostane ona 
ista visina kazne kao što je bila i ranije. Ja bih molio 
gospodina Ministra da se i ovo pitanje, koje je ve- 
rovatno u brzini poslova propušteno, pravilno regu- 
liše, da se sada naknadno reguliše kao što treba. 

Ima još jedna pojava na koju moram u ovoj 
prilici da skrenem pažnju. Mi smo, gospodo, dozvo- 
lili jednu veliku anarhiju u pogledu opštinskih tro- 
šarina i taksa LI Dravskoj banovini, ne znam da li 
na potstrek sa neke strane ili iz nekih drugih po- 
buda, tek u Dravskoj banovini nastao je jedan pravi 
juriš od strane opština na industriju. Tamo se danas 
uvodi trošarina na naftu, koja služi za pogonski ma- 
terijal, na pamuk i na sve druge sirovine, koje prema 
raspisu Ministra finansija od 28 decembra 1936 go- 
dine ne bi nikako smele da budu pogođene. Nije ш 
u interesu privrede da se ova trošarina primenju.ie 
na sirovine i na polu-fabrikate, kad se zna da se sa 
lim proizvodnim artiklima mora da konkurišc i sa 
stranom robom, koja je od svega toga oslobođena. 
Ja Vam skrećem pažnju, gospodine Ministre, da se 
opštine ne pridržavaju Vašeg uputstva i jacu stoga 
biti slobodan da Vam i u ovom pogledu predam jedan 
potsetnik, jer su to, gospodo, stvari koje idu i ргеко 
državnih granica. Na primer, u opStim Litiji napla- 
ćuje se 5 dinara od sto kila pamuka, jer se tamo na- 
lazi jedna predionica pamuka a naplaćuje se i na po- 
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gonski materijal, koji se upotrebljava u industrijske 
svrhe, pedeset para od sto kilograma. Isto tako op- 
terećuju i ugalj, pa električno osvetijenje na kilovat 
10 para i na uvedene mesne proizvode 100 dinara od 
!00 kilograma. Pa to je, gospodo, jedan čitav mali 
carinski rat i sigurno su to takvi ekscesi koje ni sam 
gospodin Ministar ne može da želi, i ja nalazim da će 
on imati interesa da tu gospodu uputi na granice 
koje su dopuštene. 

Carinski ažio u međuvremenu je povećan i pre- 
ma ovome projektu imao bi da da 120 miliona, tako 
da bi bili ostvareni ovih 295 miliona, koliko se od 
direktnih poreza očekuje. 

Gospodo, to su sve stvari koje se tiču direktnih 
i indirektnih poreza, a kod monopola mi vidimo da 
kuraž gospodina Ministra fimmsija za povećanjem 
nije bila toliko velika, tako da se tu zadovoljio samo 
sa 4% povišenja u iznosu od 88 miliona dinara. 

Sad prelazim ha državna ipreduzeća. Gospodo, 
tu ima zakon kojim se reguliše finansijski.odnos pre- 
ma tim pojedinim preduzećima, dok se gospodin Mi- 
nistar lišava mogućnosti prihoda na jedan način koji 
obzironi na njegove velike potrebe u finansijskim 
sretstvima ne bi bio toliko umesan. Da je gospodin 
Ministar finansija ukinuo taj § 76 ili tu negde oko 
80-tog paragrafa u Zakonu o neposrednim porezima, 
i da Poštanska štedionica. Hipotekama banka i Na- 
rodna banka plaćaju porez, ova poslednja kao akcio- 
narske društvo, a one prve po principima obavljenog 
prometa, on bi svakako morao da prode mnogo bolje 
nego što danas prolazi. 

Gospodo, mi vidimo da je kod Državne hipote- 
karne banke ove godine prihod smanjen za 10 mi- 
liona, to je obzirom na smanjenje kamatne stope. 
Poštanska štedionica pokazuje po Završnom računu 
ove godine 120 miliona bruto zarade, ah u tom Za- 
vršnom računu pokazuje da će državi dati svega 34 
miliona, dok se u projektu koji je pred nama pred- 
viđa 89 miliona dinara, dakle, znatno veća cifra. 
Stvarno, prihod nije takav, jer mi plaćamo Poštan- 
skoj štedionici, koja daje vrlo niske kamate, a imao- 
cima čekovnih računa i nikakvu kamatu, mi plaćamo 
ženerozno 5%. Dakle, od tih 34 miliona, koje od nje 
dubi jamo, vraćamo joj U vidu kamate 32,000.000 di- 
nara, dakle, jedan vrlo loš posao za državnu kasu i 
za državne finansije. 

Gospodo, 300 milijardi prometa koje Poštanska 
štedionica učini i kod ovakvog fiskalnog postupka 
prema svojoj klijenteli i kod onoga monopohsanog 
stava koji'ona ima, i s obzirom na to da se njen 
promet obavlja od sirane poštanskih nameštenika bez 
ikakve nagrade, dakle, bez ikakvih troškova za Po- 
štansku štedionicu, te cifre trebale bi da stoje sasvim 
drukčije. Ja nalazim da gospodin Ministar finansija 
ne bi "morao davati baš 5% za ovaj zajam koji je 
bio prinuđen da zaključi za pojačanje svog obrtnog 
kapitala, a koji je sada konsolidovan; tu je, s obzi- 
rom na kamatnu politiku koju taj zavod vodi i ka- 
matnu stopu koja uopšte danas postoji, tu je bilo 
dovoljno i 4% i to bi bila jedna vrlo lepa ušteda za 
naše finansije. 

Gospodo, i kod Narodne banke nije u skladu sa 
privilegijama koje taj Zavod od države ima, ono što 
ona kao participaciju daje državi udela od svoje za- 
rade. Bruto dobit koja je pokazana, prema izveštaju 
od 6 marta, kod Narodne banke iznosi 136 miliona, 
čista dobit 5G miliona; od toga dobija država svega 
14 miliona, akcionari 24 miliona dinara. A kod vr- 
hovne državne uprave vi ste videli tla država plaća 

Narodnoj banci i drugim ustanovama, u glavnom Na- 
rodnoj banci, 90 miliona dinara po provizijama za 
obavljene poslove. Ja mislim da bi Narodna banka 
imala uvek računa tla te privilegije koje ona uživa, 
da i bez provizija ili sa manjom provizijom obavlja 
te poslove za državu, naročito kad joj je povereno 
vršenje celokupnog platnog prometa sa inostran- 
stvom. Ja se ne bili mogao složiti da se sa 39 mi- 
liona povećava ovaj račun, već smatram da je i tu 
trebalo da se malo uštedi. Celokupna režija Narodne 
banke je 39 miliona i mi upravo sa ovim provizijama 
koje joj i dajemo izdržavamo taj Zavod tako da mi 
od bruto dobiti plaćamo tri četvrtine. Ja mislim da 
ne treba biti toliko ženerozan, kad se zna kako se 
i za najsitnije iznose maltretiraju naši građani, a 
onda bi na drugoj strani trebalo voditi računa da i 
oni koji imaju velike zarade doprinose srazmerni deo 
državnim prihodima. 

Gospodo, ja sam već jedanput kazao, ako bi bilo 
prosperiteta da bi on trebao da se vidi i u industriji 
koju gospodin Ministar ima u privrednim preduze- 
ćima. Gospodin Ministar mi je tada odgovorio: Ja 
zato ne pokazujem veći el'ekat od tih preduzeća, jer 
neću da potkupljujem te artikle nego zadržavam iste 
cene. 

Nije to obrazloženje sasvim dovoljno i ne bih 
mogao da se složim sa njim. Na primer, kod Državne 
štamparije, vi znate da je ona spremila jedan projekat 
da dotuče ostala štamparska preduzeća, kojih ima u 
državi i za koju je investirano preko 40 miliona di- 
nara. Mi vidimo kod monopolskih obrazaca da se 
ostalo po novom projektu i Završnom računu ха 
1936-37 godinu na cifri 13,500.01)0 dinara. Kod fa- 
brike šećera na Čukarici po Završnom računu i no- 
vom projektu za 1938-39 godinu jednaka je cifra 4 
miliona dinara, dakle nikakvog napretka. Ali zato je 
interesantno kod Državnog dobra Belje. Pošto se go- 
vori kako je poljoprivreda ipak u poboljšanom stanju. 
državno dobro Belje neće da potvrdi tu tezu, nego 
po Završnom računu pokazuje 108 miliona prihoda, 
a prema projektu sada 99 miliona dinara, dakle čak i 
neko nazadovanje. Ceo resor Ministra finansija, što 
se tiče njegovih privrednih preduzeća, pokazuje po 
Završnom računu 299 miliona i sada po ovom pro- 
jektu 292 miliona. Dakle, hoću da kažem da ta pri- 
vredna preduzeća, koja imaju dapače još vrlo velika 
preimućstva i monopolske pozicije, ne mogu da po- 
tvrde tezu gospodina Ministra finansija. 

Sada, gospodo, da idem na ostalo, gde ja ospo- 
ravam, kao izvestilac manjine, realnost prihoda. Prvo 
su pošte. Završni račun pokazuje 459 miliona dinara 
prihoda. U deset dvanaestiua tekuće godine bilo je 
prihoda 416, a dodajmo dve dvanaestine, to je 83 mi- 
liona, onda izlazi 499. To bi bilo za tekuću godinu, a 
projekat predviđa 661 milion. Ja ne vidim po ovom 
programu radova, po OVOm razvitku resora dobit, i 
pored toga što se sa 40;',; čista dobit eksploatiše, taj 
resor je na veliku štetu resora, a i na veliku štetu pri- 
vrede,'što moram naročito da naglasim, jer ne vidim 
mogućnosti da bi se 102 miliona, koliko se vidi ra- 
spon povećanja na ovom budžetu, da bi se to moglo 
stvarno ostvariti. 

Imamo drugi resor. To je Ministarstvo šuma i 
rudnika. Završni račun pokazuje 257 miliona, u teku- 
ćem za deset dvanaestiua 344, dodajmo dve dvana- 
estine od 68,500.000, izlazi 413 miliona, a predviđa se 
680 miliona. Dakle, za punih 167 miliona više nego 
što pokazuje tekući prihod. 
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Gospodo, da ima ožlvljenja privrede, ono bi već 
danas postojalo. Nema ni mesec dana koliko nas od- 
vaja od budućeg budžeta i nema nikakvih hitnih ele- 
menata mogućnosti poboljšanja i promeiia situacije 
da bi se ovakve cifre mogle da pravdaju- ,1a moram 
da skrenem pažnju, ja sam to ranije izneo kod ra- 
sprave Ministarstva šuma i rudnika, da se kod šuma 
ostvaruje svega 81",; od predvidenih cifara, a-sada se 
još povećava i to na sledeći način: U Završnom raču- 
nu šume su dale 89.9 iniliona dinara, a u tekućem 
predvideno je 117 miliona, a ostvareno je za deset 
dvanaestina 79,900.000, i sa novim skače odmah na 
1-11   milion. 

Gospodo, mi ćemo doživeti ovde opet jedan 
krah, tako isto razočarenje ,koje smo imali sa »Si- 
padom«, da je država morala da otpise 80 miliona. 
Ne samo što je izgubila 30 miliona dinara na šum- 
skim taksama, nego je morala još 70",; na izgublje- 
noj šumskoj taksi da briše ostalih nenaplativih po- 
traživanja. 

Pa ni kod ruda posle sloma cena metalima, koji 
traje i dalje, nemojmo da se zavaravamo, da se on 
zaustavio, on ide i dalje, pa ne vidim mogućnosti da 
postignemo cifru od 135 miliona dinara, koliko se 
predviđa. Završni raičun pokazuje 257 miliona, u te- 
kućih deset .dvanaestina ostvareno je 294 mil'ona, 
dodajmo dve dvanaestine, a to je 53 miliona, izlazi 
315 iniliona, — ni 118 miliona ispod predvidene cifre. 

Gospodo, može da se predvidi jedan nov raspo- 
red ugljena, da se državi nešto više liferuje za žele- 
znice, može i za Zenicu, ali to ne može da izbaci ci- 
fre,   koje su bile ovde predvidene. 

T kod socijalne politike tako isto vidimo, đa 
Završni račun iskazuje prihod u tome resoru 39 i po 
miliona dinara, U tekućih deset dvanaestina 29.9 mi- 
liona, dodajmo dve dvanaestine, to je 5,9 miliona, 
izlazi   35,8, a predvideno je 62 miliona. 

Gospodo, ja ne vidim da bi se mogle ove cifre 
ostvariti ovako kako su predvidene. 

Gospodo, ja neću da ulazim u politički deo 
ocene toga budžeta. Moj interes b:o je da se zadržim 
na analizi ovoga računskog dela finansijske pplitike 
u najužem smislu stvari. Ja mislim da sam prikazao 
dovoljno ćelu situaciju. Ali nije težište stvari samo 
u tom računskom delu ovih prihoda, nego je važna 
ova druga stvar, a to je ova stvar izdataka iz Finan- 
sijskog zakona. Gospodo, ovde se izgubila svaka 
mera, svaki osećaj za granice, koje su U siromaštvu 
Jugoslavije i u tim skučenim privrednim prilikama, 
u kolima živimo, ostvarljive. 

Završni račun pokazuje milijardu i po izdataka 
po odredbama Finansijskog zakona. Ovo je račun 
koji je tekući. Te cifre ne znamo, mi ćemo je do go- 
dine saznati, ali je sigurno da ona neće biti manja 
od Završnog računa, koji nam je predložen. Za 
novi Finansijski zakon ova se cifra penje i dalje. 
Tu može biti diskusije, jer ima raznih vidova ovla- 
šćenja, nešto je za nabavku za kredit, da se pred- 
vidi " u' budućem budžetu dotični kredit, nešto je u 
vidu toga, da se zadrži od državnih prihoda koje bi 
trebalo Ministar frnansija da dobije, a neki su bazi- 
rani na direktnim zajmovima, za koje ne znamo da 
li ima pokrića i vrela prihoda za službu tih zajmova, 
neki su stvarno bazirani na tome da se podrže izvesm 
fondovi, tako je na primer Zdravstveni fond itd., 
dakle, ima najheterogenijih načina operacija za izvr- 
šenje tih ovlašćenja, ali ukupna suma, gospodo, tako 
je zamašna, da mora da ide daleko preko intencija i 

interesa gospodina Ministra finansija, i jedanput 
mora da se svali na glavu nekome i to na glavu ono- 
me, koji plaća u ovoj zemlji. A te cifre su zaista 
takve prirode, da se ne možemo s tim složiti, i da 
je opravdan stav, kontrolni kritički stav opozicije, 
ako kaže svoju ree, ako prigovara i ako ne odobrava 
ovakvu finansijsku politiku, jer ona mora neminovno 
pre ili docnije da doživi svoj slom. 

Danas je u pitanju samo interes ove Vlade, da 
ovaj slom koji je neizbežan, koji je tačno predvidiv, 
odgodi veštim operacijama, da se sruši kuća kada 
ona bude izašla iz nje. (Odobravanje na levici). 

A, gospodo, ni ova stvar nije dobra. To uka- 
zuje na pomanjkanje osećaja odgovornosti. Mi vi- 
dimo da je g. Ministar imao borbu, kako nam je 
on sam kazao. Resori su tražili za dve milijarde više, 
pa je on morao da se bori sa njihovim zahtevima, ali 
su oni ipak uspeli da mu se popnu na glavu i preko 
glave, i najzad je morao da kapitulira pred tim za- 
htevima. Ja neću da ulazim u to koji su zahtevi be- 
zuslovno potrebni i koji su opravdani. U ovom slu- 
čaju opravdani su zahtevi zemaljske odbrane, koji 
su van svakog spora i za koje smo mi uvek bili i 
bićemo dok zemlja postoji, ali ima i drugih stvari 
koje pored izdataka, nužnih i hitnih za zemaljsku 
odbranu, ne bi morale baš u takvom obimu i pod 
takvim uslovima da se sada u najvećoj žurbi poku- 
šavaju ozakoniti, da bi se docnije mogle ostvariti. 

.I.i nalazim da ovi operati daleko premašuju našu 
mogućnost zarade i likvidnost poreskih obveznika 
i da je opravdan i osnovan stav opozicije da pr go- 
vori iia taj način što glasa protiv ovakvog budžeta. 
(Odobravanje i pljeskanje na levici) 

Потпретседник Фрањо Mapiaih: Реч пма на- 
родни посланик г. Милам Петаовић. (Гласоип: 
i Inje присутан!) lioniTo r, Петковић није присутан, 
сматра сс да je одусгао од речи. 

Реч има народни посланик г, Јоца Георги- 
jemih. 

Јоца Георгијевић: Господо народни посла- 
ници, ja ћу да почнем тамо где je nam врло пошто- 
вани колега г. др. Мохорич завршио. Одајућн пуно 
признање савеспости и детал.пости анализе тра- 
жених расхода и ирихода са његове стране, ja 
имам ипакједну замерку да учиннм a то je та, што 
je nam попповапи колега рекао да изгледа да СВИ 
приходи ii издатци за читаве финапсијске отера: 
mije Краљевске владе дапас иду за тим да ртворе 
могућносг даљег еквилибрирања у сврху одржа- 
ваља CBOJe нладавние, na када они буду отишли, 
нека се кућа, која се век лзуља, руши na онима 
који буду после њих дошли 

Гооподо, ja морам да констатујем једну жа- 
лосну чињеницу да  газдовање  државним  прихо- 
чпма у нашој земљи уопште нпкад mije било Друк- 
чије. Од када пратим развој наших догађаја, name 
привредне, name финансијске  политике, ja нисам 
видео пшита друго него вечито рапоодачн-о одр- 
жавање стаља, које из дана у дан cee mune гомила 
материјал, преко кога je после свакоме који долази 
на ред врло тепжо да створи једну стабнлиу, једну 
солидну основу. Допекле смо, господо -народни по- 
сланицн, и ми сами криви за то, јер су п наши за- 
хтеаи рапсодимпи, јер су n наши захтеви трепутнн, 
јер и наши захтепи скачу са једног предмета на 
други и јер постојн ;н у нас тендепција са једне 
стране, да безусловно иападамо a ca друге стране. 
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да бузусловно бранимо финансијску политнку Кра- 
л.сиске владе, уместо да спојеним снагама поку- 
шаио јаданпут овде у заједничшм саветовању да 
усгановимо једну чврсту базу, једну непоколебиву 
базу, са које ни ona ни икоја друга влада под 
притиском мишл.ења и захтева Парламента ne би 
могла да скрене, a то je кореиита реформа у чи- 
тавом финанијском и привредаом ншвсугу наше 
државе. 

Ja, госиодо, полазим при томе од начела да се 
мора једанпут да зна шта je оно што сме да се 
оптерети a шта не сме да се оптерети. Јер, рошодо, 
државни расходи нису данас више предмет сло- 
боднс одлуке ни Крал>свскс владе нити, у неогра- 
ничеисш обиму, овога високог Дома. Оне су 
условљене у многом данашњим временом, лана- 
шњим лухом времена, данашњим техничким на- 
претком иза кога не смемо сувише да изостанемо 
ако нећемо да доведемо у ризик могућност on- 
станка читаве државе. Лсдном речи, на пољу др- 
жавннх расхода ми ннсмо суверени влалари својих 
одлука. Услед тога, ис можемо више ла будемо 
у неопраниченој мери апсолутни гошодари нити 
расподеле државних прихода a ни односпо уста- 
новл.сп.а висине прихода односно оптерећења 
namera живл^а. Јединн тереи на коме можемо joui 
апсолутно суверено да одлучујвмо je правилна 
расподела тпх терета и правилна расподела тнх тс- 
рета у ономе правцу, како то структура и интереси 
наше земље захтевају- .lep. иако та правилна рас- 
подела издатака још miie једина али ona je cea- 
како најефикасније сретстпо за установље!1>е јелне 
раврштеже у државном буџету, разуме сс, ne подра- 
зумевајући под том равнатожем само ппфре и 
таксе сабраних колона са једне и друге страпс, 
него под правилном расподелом разумевајући све 
mio IIITO има да се поштеди, a ene ono што има да 
се добије да сс узме v обзир. 

Господо пародни посланипи, ми ne смемо ла 
за^оравимо једио ла |е код нас већина нашег 
живља сел.ак, ралппк, мали занатлија и мали трго- 
вац. To cv, господо, елементи који бп требало, тако 
pelin, да буду поштећени од ттореза из једног про- 
стог разлога. што иаксимум њиховог прихода не 
дозвољава да онп покривају данас голи enoj живот. 
Не смемо да забопавимо да cv то елементи ко|и cv. 
оптерећени ne само директним пооезима него 
пазппм трошарииама, a за које onu као минимум 
за своју егзистепцнју MOpajv г'а тлошо сав eno i 
ппихол, ien кол малога човека 2/3 поихолп иле на 
тс трошппипе. олпоспо na опскпбу њиховог опстан- 
ка, a тс лве трећиие ко|е on тропт погоћене cv бпт 
опим KoncvMnnNf порезима и тпотапипом до котх 
Tio би смело да доће ne само са стпане дожаве v тој 
мери као што га лапас погаћа негониол AVTOHOM- 
них гела — самсттрава, као што cv поалови. Ба- 
почипе итд. — И, првп захтев кога fin могли са 
поавом да поставимо одавде, 6wo би. да се vcKoa- 
ти MprvhHOCT тнм самоупрпппма за необуадано 
газдовање и да им у том погледу Минвстар rtm- 
imnrnia ne дозволи да ствара.ју себи Јелну BOCTV 
папппске ranmhe псго да им {елном зп свагда 
максимализира стаповс и.пховс трошагшнс. 

Господо народни посланици, ne смемо да за- 
боравимода je, као што сам већ пмао част пеко- 
лико пута у овом високом Дому да пзпесем, читав 
порески  систем  заснован  na оптерећешу видљи- 

ног пациопалног иметка. Овај пореекп систем 
није ни приближно засповап na подношењу поре- 
оког иметка да би се лакше могли да поднесу TO- 
POTU него on je заснован на оном слободном капи- 
талу, који флуктуира, који има царнпске и друге 
заштите, с чиме се na тај пачин дозвољава да се 
прикрнвено зарађују милиони и извлаче добнци 
под теретом ових закопских oinepeliciba. 

Ja liy да укажем још na једпу појаву. Развој 
name пациопалпе привреде зависн upe свега од 
иогућиости пзвоза, тако да и док друге индустриј- 
ске земље врше очигледао један демпинг у инте- 
ресу могућности извоза п.ихових производа у 
пашу земљу, дотле смо ми у незгодном положају 
да у нашој пољопривреднрј производн»и ne мо- 
жемо да вршимо шикакав демпинг, јер се цене тих 
пољапривредних производа установљавају преко 
светских пијаца, које су често пута ниже него што 
изпосп сума производних трошкова. Тако и ту 
имамо највеће тржиште да сгвирп.мо и очувамо 
рентабилитет. Ако га пак немамо, ми имамо да ra 
створимо за све пољапривредне пронзводе у вези 
са евим занатлијама, ситним трговцима и другкм, 
који су десна рука пољопривреде, који сарађују 
с II>()M и који joj омогућују ту производпЈу. 

Господо, ево вам једног примера. Ja пећу да 
се упуштам напово у проблеш етатпзације разних 
предузећа, као, na прпмер, шећерана, творница це- 
мента, ако ne пз других разлога, a оио из разлога 
казпе, што су децеппјама палили, жарили н ускра- 
ћивали десетппе, милиопе na н милијарду динара 
државпој благајни. X<)liy само да укажем на то да 
ограничавање оних грапица до којих onu смеју 
Зчествовати у добити у савезу нашег националног 
прпвредног живота, мора бити строго обележено 
и сваки onaj капнтал којему се то обележаваше не 
допада, нека иде ван паших шраница, био он страни 
или домаћи, — on мора да до1)е у чврст оквнр 
строго повучепих липија, преко којих ne сме да 
коракне. 

Ja вас уверавам да такав капитал, ако му je 
законсмим прописима na дуже времена обезбеђен 
пранплап стабилитет његових послова, nelie се кло- 
нитп да дође овамо да ради и да поставл,а прете- 
pane захтеве, Што нема пак стабилности у нашој 
привредној политпцп то je, npe свега, рапсо- 
дичност у пашој држави. Мењају се, иаиме, услови 
у производ11)И евакога дана, услед чега и настају 
захтевп пеограничепих прихода и пеоправдане 
зараде. 

Ми пмамо још једну срећу при томе mro 
нмаио pacnopeijen капитал на неколико стотина 
породица. Док се Рузвелт бори шротнв захтсва од 
GO породица, a у Јапапу се боре протпв захтева од 
6 породица, којс диктирају и услове мпра и при- 
вредног проспернтста читаве земље, дотле та ситу- 
ацпја код нас није тако страшпа. Јер, господо, 
уколпко je у Biime руку сконцептрисап и распо- 
дел,еп капитал утолико je он мање опасан. Зато ja 
n тврдим да док je код нас тај капитал расподелзен 
na стотине породица, које се боре за читаву фа- 
лангу својих интереса, дотле тај уплив jom пије 
тако onacan, као што би био када би се тај капитал 
скопцентрисао у 6 руку. Тада бис.мо пропали, j ep 
би  пам се опда просто диктирало. 

Ево, господо, на пример, да npeljCMO «а рсалне 
г.пчајеве.   Мако iieliy да се упуштам у дстаљно 
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рашчлањавање    нашег    фипансијског     ирограмл, 
дозв'олите ииак да укажем na један извор прихода, 
који  још iHHje оптерећен у овој држави.   У Бео- 
граду имамо страћара, које су вределе 1919, 1920 
до   1926 родине no 40, .riU и 70.000 динара, a данас 
вреде  /,  8 и  !),()U0.OO0 динара.  Ja  питам  ima су 
влаоници тих crpahapa учинили да њихова вред- 
н-ост порасте на строструко и mune?       Иишга! - 
Сиаки порески дииар који je ма n иајмање уложен 
у  пореску благајну за основни приход пидигаи je 
вредност ових стра^ара у Београду. Мука ситног 
и   малог  човека, његов  рад и   nariba,  здружено, 
подигла- je вредност  ових  страћара у  Беолраду, 
да са тим страћараиа шпекулишу десст до иетиаест 
година и уживају неолореаивање таквих кућа на 
штету оних, i4;)jii".\iv)p;lJy Да плаћају порез, Шта би 
држави фалило да узме петнаест до двадесет про- 
цената од тога или да оптерети тај пораст вред- 
иостп ca једним сталним теретом од кога би сваке 
године морао нешто да да. Тиме би га пришлили 
да  ограничи шпвкулацију или би се лишили тах 
страћара и учинило би се једно дело крупног ана- 
чаја  за решење станбеног и социјалног аробл^ма 
не само Београда, него и друшх градова, у којима 
су шорасле ге вредности. Онда би се тиме стоструко 
омогућила етажна својина, и тамо, где мали човек 
располаже са 50 до 60 хидаља динара, могао би да 
стекне једну кућицу, са србом и  кујницом, итд. 

Нећу да улазим у те детаље, оамо хоћу у ве- 
ликим   цртама  да  укаже.м  na   ЊИХ   и   да   укажем 
колико смо ми пелогичнн и колико има рапоодич- 
ности у нашем начину поступанЈа. Бво најбољег 
доказа, — опет ћете рећи да непрестано o игаири- 
тусу  говорим, — али морам. Закоиом je цодигаут 
капацитет, односно  контингент творница  шпири- 
туса   на  170.000 хектолитара, mio значи   1.700 ва- 
гона или повећање са 50%. Ja вас гштам; да ли Ју- 
гославија може све то да потроши? Нема те ппду- 
стријске потр.ебе, A оно, urro je тражено да се raj 
иширигус уиотребл.ава за мешање бекзина, го je 
само претекст да се у овој годиии, где нема воћних 
лсстплага, mina и ракије, пррдаје у ГОМе виду.  A 
колико се далеко иде eno доказа. Нису само ту 
шгтиритари, него њихова организација преко које 
продају те своје производе у виду воћие ракије. 
Eno' првсуде суда o таквом једном случају, где je 
Арко кажње« са 240.000 дпиара казне, јер je про- 
дао иоЈ.пу ракију, где je бпо чиет шпиритус. Он je 
распарчао n продао преко друштва „Алкохрла" у 
Загребу, у коме учесгвује са четврт милиоиа, a сад 
je   180.000 и то je опет отишло преко ове органи- 
зацнје и тамо се зарађују милисши. Како се тамо 
ради  и стварају неслободаи извори прихода, шта 
све иде на штету гаривреде, иајбол.н je доказ да се 
иече  иа малом казану, па ракија мора ДЗ има укус 
воћ«е ракије. A ако финапс каже да о«а нема укус 
BOI.IIC ракије, анда je изложе« великој казни, коју 
ii- може да наплати. Међупим, када сипате арома- 
тлчпо уље, које се кулује у дрогеријама, оида се 
са т*ше може иаправити сто хектолитара ракијс од 
чистога тииритуса, јер l.e и та раЈШЈВ да иирише 
иа  Holniv ракију, одмосно на ono ул.с, које je апо- 
тскар направио. 

To не оме да се дешава! Исто тако не сме да се 
дешгава да се преоптерећује онај сгалеж, који 
сгоји иза нашег ссл.ака и производи и који држи 
друшгво. ETO паушална течевина код малог зана- 
тлије, тај je паушал законом одређен на J0U дин. 

A како се, господо, те заштите ма.тога човека 
опршоде у пракеи? Ja знам случајеве где je мали 
сирар Kuju je ослобођен испод удара закша, и који 
греба да плати само мали паушал, оптерећеи no 
7 и 8 киљада динара. Знт случајеве код занатлија 
кожара, за које je предвиђено у закону да се као 
база прорачунавања скупнога пореза треба да узме 
непрерађвна кожа, да се код њих за ту базу узима 
вредност готове робе. 

Поред   оваквих   издатака   откуда  може   мали 
cnmii сељачки занатлија да конкурише са произ- 
водњом велнких творлица са усавршеном иехани- 
зацијом и еве већом производњом, због чега и све 
грошарине   и   порезе  лакше   сносе,   Прогресивни 
порез код нас joiu mije у довол>ној мери проведе«. 
Мали   занатлија   иема   апсолутне   границе   миим- 
малног прихода који he бити од пореза течевине 
поштеђен. У Грчкој до 25.000 динара прихода не 
плаћају порез. Код нас није заштићеи ии онај који 
има 100 динара прихода од nopeacor оптерећен>а 
извест-.м гсчевиаом n другим круииијим иорезима. 
To су, господо, појаве које треба да тумаче мој 
став   и   које  иду  за  тим,  да  се   изврши   правилан 
распоред   пореза   и   да   се  створи   могућност   за 
здраво финансијско газдовање и задовољвње свију 
потребај које земља осећа и које ми овде пз дана 
у дан рехлами.рамо. Али у данашње мутио време 
ne само mro није прапедио ии иамешо већ није ни 
пробитачно да се ти терети безобзнрно наваљују 
na маЛога човека, који стварају врхунац ооцијал- 
нога пезадоиол.ства, јер дапас сутра те масе малих 
људи he пам требати. 1 le мислим да треба иаро- 
мпто масе одуларити. Никада масе кадсу имале сву 
власт  у   еиојим   рукама   нису   паметио   газдовале. 
Mace преба да воде паметни л.уди у разуман живот 
и да nociane пранице њихових олравданих захтсва, 
алн ne треба никада оставити одрешепе руке алап- 
л.пвпм милионима којп газдују ситуацијом. 

Колико се данас претерује са трошарннама 
градова и баиовина, ja hy да вам паиеде.м један 
пример. Град Вршац увео je сада једну нову тро- 
mapiinv na мале штампане сгвари: na плакатиће, 
објаве, птд. Ta трошарнпа je толика да више 
пзпосп nero лп штампање и хартија заједно. 11 сада 
штампару не остаје ништа друго иего да затвори 
cijojv штампарију, Он ne штампа гамо неке велике 
noiiime na да ima посла сиакп даи. II ако ттампа 
какве локалпе ловипе то чппи само једпппут ne- 
дел>но, Од тога он не може да жши. A штампање 
ОНИХ СИТИИХ стварп: плакашћа, реклама, објаиа, 
птд,, толико je преоптерећвно трошарином да му 
TO више »ИКО nelie iiopvmnunTi. Тако TO иде од хлеба 
na све редом, na се ero дошло и до модерних npo- 
ИЗВОДа — рекллмацпја n споразумеиаша са nnipo- 
ким слојевима napoja, до плакатића. 

Пмамо један другн случај, a тај je ca малим 
сељаком. Кад сељак са својим колима хоће да 
npnni превоз робе са лађе na железннцу, или са 
воде na пеку страну, схн мора да пма обртницу да 
не бп Morao конкурисати шпедитеру. У закону je 
јаоно речело да сел.ак са својом запрегом mije 
везан mi за какве обртиице и да он лкзже тај рад 
да врши као споредпу зараду, a шта се у стварп 
у пракои дешава? Ja знам више случајева да су 
сел>аци кажњени no две и три хпл.аде динара на 
основу реферата фппапса и жандарма, што су ко- 
лп.ма превозили rpal)y) даске, гвожђаријс, итд., и 
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то чак и тамо гдс иикада шпеднтер не иде и где 
железнице нема. 

Видитс, господо, то je ono шт,о не стижемо да 
средимо. Хиљадс ситних и круганих ствари, које 
ии могле овде да се изложе и да се дискутују у 
оправдање овога става, који ja тражим и иона- 
вљам: да државие расходе ne смемо да смаљујемо 
с обзнром na оие потрсбе, које нам наша ситу- 
ација, у кругу толиких других народа и држава, 
које нас окружују, намеће. Услед тога н државие 
прнходе морамо да доведемо у склад и не можемо 
једноставпо   слободиом   вољом  да   нх   очекујемо. 

Ono mro смемо и можемо да урадимо, оно 
што нам намеће наша дужиост, то je најсавесније 
испигивање могућности правилне расподеле тих 
терета. Да би пак сви ови захтеви могли да буду 
у извесшш границама задовољенк, да се не штети 
оно што треба да нам осгаје увек иајсветије, то je 
сачуватн интересе масе иашега народа, која треба 
да служи овој земљн, која треба да je воли, да je 
чува и да je брани. 

Ja бих вам, господо, могао миого што шта 
изнети, али пошт-о поштујем парламентарин ред, 
a јасно je да ми je време истскло, ja вас молим 
да се за сада са ови.м задовољите. Moje сугестије 
ннсу хтеле да буду сувише детаљие. Оно што ja 
овде желим, то je само једно: да желим да се у 
томе погледу установи, једанпут за свагда, један 
разуман, један правсдаи праиац, од кога иико, ма 
како се on звао, ма ко он бно, Heiie MOIUI да от- 
ступи онда када га ми на то будемо прнсилили у 
интерссу пашега иарода и у ннтересу наше земље! 
(Живо и дуготрајно одобраваље). 

Потпретседппк Радисав Вучетић: Реч има 
народнн  иослаиик г, Фран Зупаичпч. 

Fran Zupančič: Gospodo narodni poslanici, ova 
budžetska debata, vidim, umorila je sve narodne po- 
slanike, a i samu Kraljevsku vladu. Kako vidimo, na 
kraju ove debate, sve manje je učešće i radi toga 
mislim da je u ovom razdelu prihoda potrebno samo 
da ukratko napomenem one važnije stvari, koje su 
još potrebne. Gospodo narodni poslanici, ja vidim 
da je ne samo Narodna skupština umorena, nego da 
je i atmosfera u unutrašnjosti naše zemlje, kao i u 
vanjskoj politici, takva. Svuda možemo zabeležiti i 
videti jednu veliku depresiju. 

Kod rasprave ovog pretstojećeg budžeta sa stra- 
ne opozicije bile su iznete i predložene važne suge- 
stije i dati saveti Kraljevskoj vladi i resornim mini- 
strima, ali one su većinom, sa malim iznimkama, 
odbijene. Odbijene su sa naglaskom kako postoji 
prosperitet u zemlji i kako možemo Vladi da poveća- 
vamo terete koje narod teško snosi. Ja naprotiv 
moram da konstatujem da to nikako ne odgovara 
stvarnosti u zemlji, nego čak šta više da je to što se 
danas tu radi jedan raskoš, da se uopšte ne poznaju 
prilike u zemlji i ne vodi računa o tome. 

Kada su prihodi podignuti za 1.250,000.000 dinara 
već danas, a mi vidimo za iduću budžetsku godinu 
povećanje od 300,000.000 dinara, tako da će ovo po- 
većanje biti progresivno povećanje budžeta, iniaće- 
mo ovo povećanje budžeta u nedogled. 

Ne pita se od kuda uzeti, ne pita se narod, ne 
pita se seljak i siromašan radnik, ni činovnik, ni mali 
trgovac i zanatlija, ne uzima se to u obzir, već danas 
ovaj sitni narod drhće pod ogromnim teretima koji 
mu se sa sviju strana sve više i više navaljuju. Vlada, 

kako se vidi, uopšte ne misli na rasterećivanje na 
finansisko rasterećivanje s obzirom na strašan eko- 
nomski položaj u zemlji, a lako isto ni na političko 
rasterećivanje, jer nije ni u jednom ni u drugom 
pravcu preduzela nikakve pozitivne korake. Mi smo 
uvek naglašavali a i ja danas sa ovog mesta nagla- 
šujem da se mora uzimali onde gde ima a ne onde 
gde nema. 

Potrebe siromašnih masa našeg naroda, njegove 
svakodnevne potrebe, sve se više povećavaju, a Vlada 
u tom smislu nije učinila ništa, niti ona ima smisla 
za ovakva pitanja. Što je skup šećer, benzin, ugalj, 
so, pogonsko ulje, nafta, elektrika, sve le sitne po- 
trebe koje su potrebne širokim slojevima narodnih 
masa, sve to njih ne interesuje, pošto se oni koji o 
lome odlučuju kupaju u šećeru, kupaju u benzinu i 
svim drugim stvarima, ali onaj sitni mali čovek, ona 
stara žena kad hoće da popije solju kafe i da baci 
jedno parče šećera, ona zna šta to znači, onaj sitni 
mali seljak to oseća i njega to boli na sve strane. 

1 takse se povećavaju i opet se kaže: To su sit- 
nice! Jeste, to su sitnice za kapitaliste, za velike kar- 
tele, za banke, ali to nisu sitnice za onog čoveka 
koji treba da traži pravdu na sudu ali ne može da je 
nade zbog visokih taksa i često mali čovek usled toga 
odustaje i ne ide na sud jer kaže: Od kuda mi za 
sudske takse koje su tako ogromne! 

A posmatrajte na drugoj strani kako se prihodi 
stvaraju! Posmatrajte samo železničke tarife pa ćete 
videti jedan sistem koji nigde na svetu, osim kod 
nas, ne postoji, upravo tu nema nikakvog sistema. 
Kad treba Ministarstvu 150 miliona onda se jedno- 
stavno uzme tonaža i gde je najveća tonaža tu se 
udari, samo da se dođe do te sume od 150 miliona. 
Ne pita se da li to ta roba podnosi, da li narod može 
podneti. 1 tako imamo tarife koje nisu ni u kakvoj 
srazmeri sa robom. I često i najviše to pogađa naše 
seljačke mase koje za podvoz robe moraju plaćati 
ogromne sume. Nikakvog sistema nema, iako snio 
davali sugestija da se preurede tarifni stavovi kao u 
Zapadnoj Evropi. Tome se nije pristupalo- A uz to 
dolazi i rdava administracija. 

Takode kod šuma i ruda mi smo gledali kako 
državna preduzeća ruše ogromne državne šume, koje 
će biti iskorenjene do poslednjeg stabla, ali stvarnog 
efekta i rezultata nema nigde, sve je pasivno. Stva- 
raju se mnogi tereti, nove takse i nove poreze ц 
mesto da se iz ovih preduzeća izvlači novac. Ako se 
pogleda na gazdinstvo kod našeg posednika, našeg 
seljaka, videče se da je šuma kod njega upravo šte- 
dionica, i da on izvlači zlato iz te šume. 

Na jednoj strani vidi se raskoš i rasipanje a na 
drugoj strani svakog dana sve veće povećanje tereta. 
I to je prosperitet u našoj zemlji! 

Kod eksporta vidite takode da Vlada na osnovu 
ovlašćenja svakog meseca dolazi sa novim merama 
kojima se onemogućava eksport i svaki trgovački 
prosperitet a naročito izvoz u inostranstvo. Ostale 
susedne države daju premije onima koji izvoze. U 
koliko je neko više izvezao u toliko je više učinio 
dobra zemlji i u toliko veću premiju (lobija. Međutim, 
kod nas se stvaraju zapreke, stvaraju se zapreke i od 
strane Narodne banke sa njenim kursevima koji nisu 
jednaki sa kursevima na stranim berzama i svetskim 
pijacama. Takav imate slučaj sa nemačkom markom 
koja na berzi notira 17.60 dinara, kako je to posta- 
vila Narodna banka, dok je njen stvarni kurs bio 
prošle godine skoro 11 dinara. Stvara se neizvesno 
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stanje tako da niko ne može da preduzme ništa dobro 
u prilog eksporta nego sve ostaje u rukama kartela 
tako da naša nacionalna industrija i trgovina svakog 
dana sve više propada i prelazi n ruke doseljenih 
Jevreja kojih ima toliko u našoj zemlji. 

Pa da vam iznesem još jedan slučaj, radije se 
dopušta da roba i propadne ako Narodna banka ne 
može uvek da dobije. Prošle godine posečeno je u 
Bosni i Hercegovini, u Srbiji i u drugim krajevima 
vrlo mnogo orahovog drveta, drveta koje je naj- 
skuplje i koje se upotrebljava za furnir i za naoruža- 
nje, za izradu kundaka itd., posečeno je oko 30.000 
knhnili metara. Ali šta se desilo? Zatvorene su gra- 
nice. Pa šta je došlo onda? Mi pitamo zašto su 
zatvorene granice a nama se kaže: zbog toga što nam 
treba drvo u zemlji. Međutim dokazano je da bi po- 
trošil ja u zemlji deset puta mogla biti pokrivena sa 
ovim što je posečeno, pa se ipak ne dozvoljava izvoz, 
пед^о se traže zlatne devize, slobodne devize za ova- 
kvu robu koja zbog toga ne može da bude izvezena 
i danas već drugu godinu leži no našoj zemlji ovo 
drvo i onda ovom seljaku ta roba propada a na njega 
se navaljuje sve više poreza i taksa. 

Tako stanje je i danas, i protiv toga su sve 
stručne organizacije preduzele korake, ali ništa se 
nije uspelo pošto je Narodna banka država u državi. 

Tako vidite da se zbog ovakve jedne uprave, 
seljak i narod seljački nalazi danas u jednom očajnom 
položaju u kakvom još nikad nije bio. 

Egzekucija, gospodo, mogu vam reći, vrši se po 
coloj zemlji, i ja. gospodo, znam jednu opštinu u 
mome srezu koja ima 4000 stanovnika, da se u toj 
opštini 200 seljaka nalazi pod egzekucijom. Kakav je 
to prosperitet naroda ako seljaku svaki dan dodc 
egzekutor i prodaje mu: stoku, zemlji:, kuću i sve 
drugro0 Međutim, jučc smo čuli u Finansijskom od- 
boru da se donosi jedan amandman koji ide za tim 
da se tome narodu izide na susret, a naročito onome 
koji živi 50 kilometara daleko od granice, a to je 
Vojvodina i severna naša granica Slovenačke, u kom 
se "pojasu vrši najveći broj egzekucija', jer se svaki 
dan prodaju imanja na javnim dražbama. Sve ovo 
Vlada je uvidela i sa ovim amadmanom priznala. 
Ovim amandmanom Vlada samu sebe tuče i dokazuje 
da prosperiteta u zemlji nema. Možete misliti, go- 
spodo, kako je lepo obezbedena severna granica naša 
sa ovakvim socijalnim prilikama koje sam izneo! 
1 baš, gospodo, kad smo u ovakvom položaju, dolazi 
Hitler kao voda jednoga naroda od 70 miliona duša, 
dolazi na Karavanke, na našu granicu, i možete mi- 
sliti kakav je naš vanjski položaj! Zauzeta je sada od 
Hitlera Koruška, ona zemlja koja  je uvek bila naša. 

Потпретседник Фрањо Маркић: Господине по- 
сланиме, то нема никакве везеса државним при- 
ходима. 

Fran Zupančič (nastavlja): Govori se mnogo 
ovde kako se radi ekspeditivno i sa filmskom brzi- 
nom. Međutim, danas kod ovog krupnog preduzeća 
od strane Hitlera i nemačkog naroda od 70 miliona 
duša, sa naše strane ne preduzima se ništa. Kod nas 
je stvorena, gospodo, na granici moralna zbrka i na- 
rod je postao apatičan, kada sve to gleda šta se oko 
njega  dešava. 

Kao što ste videli, gospodo, ja sam ovde izveo 
nekoliko sugestija i nekoliko primera iz kojih se 
jasno vidi šta bi' naša Vlada trebala da uradi da se 
narod  rastereti od dosadašnjih velikih tereta i da se 

učini kraj ovoj depresiji koja danas vlada. Kako 
Vlada sve do sada nije ništa preduzela u tome pravcu 
ja, razume se, ne mogu imati u nju poverenja, pa 
stoga i izjavljujem da ću glasati protivu ovih budžet- 
skih razdela. (Odobravanje na levici). 

Потпрстседиик <t>paibo Маркик: Има реч на- 
родни посланик r. Шериф Поца-Бекировнћ ради 
личиог објашњења. 

Шериф Воца - BetinpOBHli: У овогодишљој бу- 
џетскпј дебати инсам имао потребе да учествујем, 
јер сам имао и имам пуно поверење у владу г. 
др. Милана Стојадиновића. Имао сам и имам по- 
верења у ову Владу, јер су у љој jom г. г. Коро- 
шец u Спахо и остали први сарадници г. др. GTO- 
јадиновића, за које знам да ће све што je иа 
дневном реду у држави државпички и решити. 
За мој срез и за читаву Јужпу Србију аграрно 
питање je од изваиредног значаја и док ми оче- 
кујемо са иуно вере да he сс то питање решити 
онако како то oiiinni интереси државе и интереси 
аграрних интересената доле на југу налажу, дотле 
су се овде, господо, у овоме Дому чули, за време 
дебате o буџету, и такви предлози n таква гле- 
дишта, да ми као пошупо лојални и одани држав- 
л>ани ове земље и као Арнаути не можемо преко 
n.их да npeljCMO ћутке. 

Општи пнтереси државе налажу да аграрно 
питање ne noraba народнс масе. Интсреси аграр- 
них интересената изискују да се ти људи ne драже 
n озлојеђују, да се у црно ne завијају хиљаде и 
хил>аде народних домова. Кад ово кажемо, ми 
верујемо да he Краљевска влада o овоме водити 
рачуна н једном праведпом ревизијом целокуппог 
рада на аграрном пнтан.у na Југу поправити зло 
стање, које су, спроводеки аграр, створиле рапије 
владе  у  нашој  држави-   (Одобравање). 

Господо народни посланици, док Арнаути у 
том очекивању чекају болЈИтак, док у томе ставу 
нетраже ни асфалтне путеве, ни железничке, mi 
авионске везе, не траже службе, не пду у протњу 
n ne очекују im ca које стране пензнје и туђе 
земљс, да би их давали у наполице, него сами 
ббрађују своје земл>е и лојално служе Краљу и 
држави, овде су се чули гласовн да треба расе- 
лити Арнауте. И наш друг г- Секула-Зечевић из 
neo je овде и иске разлоге због којих треба расе- 
лити Арнауте. Само, хвала Богу, on ne прнпада 
Владиној Bchmni, али п.егов говор увредио je све 
Арнауте, увредио je 600.000 ду^па, увредио je сто- 
тине и стотине Арнаута, гардиста, који сваке го- 
дине служе у Крал.евој Гарди свој рок и верно чу- 
вају нашег младог КралЈа и Његов Светли Дом и 
државу. (Живо одобравање и пл.ескан.е код ве- 
liiine). 'Зашто су оида Арнаути сумњнви и зашто 
их трсба раселити, кад и Арнаути знају за ону 
Шантићеву песму „Остајте овде, сунце ту1)ег неба 
nehe вас гријати, као што ово грије", a Арна- 
утима je свакако друго небо туђе и они су у бо- 
јевима код Веограда, Смедерева и Пожаревца 
1914 и 1915, na n за време отступања српске вој- 
ске показалн и доказали да су своју судбнну ве- 
зали за судбину српског, за судбину југословен- 
ског народа и државе, na челу са пародпом дина- 
стијом Карађорђевића. (Живо одобраваше и пље- 
скање код већине). 
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Одбијам сумњнчења друга Сскуле Зсчевића, 
одбијам их у име свнх Арнаута који живе у naiuoj 
Југосланији и питам вас: ко виде Арнаутина да 
проси, ко чу да je Арнаутин покрао кога, ко зна 
да који било Арнаутин има пснзију или писарску 
службу, a o инспекторској и начелничкој слул<би 
и да нс гопоримо? Тражи ли Арнаутин болнице, 
санаторијуме, железнице п остала срсстпа за на- 
предак и постизање благостанза? — Не! Арнаутин 
само тражи да га no дирате са и>егопе земље н 
да га не npeljare у његовој оданости Краљу и др- 
жапи. A да се то постигис апслујсм на Краљевску 
владу да ревизијом аграрне рс(|)ормс у Јуж^ој 
Србијн учврсти бсзбедност и Арнаутима попрати 
достојанство равноправних људи у држави, који 
су са најмањим задоволЈНи. 

Господо народни посланици, пршто имамо 
поверења у КраЉевску члплу да he спроводитн 
II;I Југу политику коју je водно Блаженопочившн 
Краљ Александар Први Ујединитељ, и дати рав- 
иоправносг нама Арнаутима, тврдим да ћсмо ми 
бити верни и одани Краљу и отаџбини na зато у 
својс и у имс цслокупних Арнаута у Јужној 
Србији изјављујем да ћемо бити перни и одани 
Краљу и отаџбини, и бранити отаџбину, ако буде 
потребио, до последн.е капи кпви. У исто време 
молим Краљевску владу да нам се учињене нс- 
правде исправе и у тој вери у име иелокупних 
Арнаута са Југа кличем: Да живи Краљ Петар II, 
ла живи Краљевски Намесник Кнез Павле и цсла 
Краљевска влада. (Бурно одобравање и пљескање 
v центруму и на десници). 

Потпретсслипк Фрањо Маркић: Господо на- 
родни посланици, иопгго je листа гопорника за 
оба пва раздела исиопена, то je претрес у поједи- 
ностима завршен. Гласаће^о најпре o предлогу 
буџета расхода — XVIII раздео — Буиетски ре- 
зервни кредити. Гласаће се no партијама седењем 
и устајањем. Гоопода народни посланици, који 
примају прочитаие партијс изволиће седети, a 
који ne npiiMaiv, изволиће устати. Молим изве- 
стноца г. др. Часлава Никитовића да изволи про- 
читати партију 1055. 

Изпестилац др. Часлав Никитовић прочита 
партију 1055—Х\ПП раздео -- Буџегски резервни 
кредити. 

Потпрстсслипк ФраЈћо Маркић: Прима ли Ha- 
родна скупштина прочитаиу партију 1055? (Гла- 
сови: Прима! — He прима!) Ona господа народпи 
посланнпи који примају, нека нзволе ссдсти, a 
који не примају нека изволе устати. (Већина седи"). 
Већина седи, Прсма томе објављујем да je поо- 
читана партија 1055 већином гласова примљеиа- 
Изволите чути napTiijv  1056. 

— За овим je Ипролиа сктиттиип, r.ricnjvliii 
седеЈћем и устајањем o свакој појединој партији, 
v смислу чл. 102 Устава и § 07 Закона o послов- 
ном реду у Пародиој скупштини већином гласопл 
усвојила у поједииостима све партије предлога 
буџета расхода - - XVIII оаздео - - Буџетски ре- 
зервни кредити од партије 1056 до napinje 1057 
закљунно. 

Потпретссдипк Фрањо Маркић: Господо па- 
родпи посланици, пошто je прсдлог буџета рас- 
ХОда—XVIII раздео — Буцетски резсрвни кредити 
no свима партијама појединачно прнмљен, објав- 

љујем да je цео гтредлог буџета расхода — XVIII 
раздео — Буџетски резервни креднтп примљен. 
(Бурно пљескање и одобравањс у центруму и на 
десници). 

Прелазимо сада na гласање у појединостима 
0 предлогу буџета прихода — Други део — Др- 
жавни прихоии. Гласаће се no партијама седењем 
и устајањем. Господа народни посланици, који 
примају ирочитане партије изволеће седетп, a 
који ne примају, изволиће устати. Молим извести- 
оца г. др, Часлава Никитовића да изволи прочи- 
тати партију 1. 

Изпсстплац др, Часлав Никитовић прочита 
партију 1 — Другп део — Државни приходи. 

Потпретссдппк Јеврем Томић: Прима ли На- 
родна скупштина прочитану партију 1? (Гласови: 
Прима! — Ие прима!) Она господа народпи по- 
сланпци који примају, нека изволе седети, a кпјц 
ne примају нека изволе устати. (Већина седи). Ве- 
ћина седи, према томе објавл>ујем, да je прочи- 
тана партија 1 всћином гласова примл^на. Изво- 
лите чути партију 2. 

— 'За овим je Народна скупштина, гласајући 
ccfleibCM и устаја1ћсм o свакој поједипом партији, 
у смислу чл. 102 Устава и § 67 Закопа o послов- 
ном реду у Народној скупштини већином гласова 
усвојила у поједипостима све партије предлога 
буџета прихода — Другп део — Државшг при- 
ходи од партије 2 до партије 961) закл.учпо. 

Потпретседник Јеврем Тоиић: Изволите чути 
партију 96 е са предложеним амапдманом Кра- 
.i.eucKe владе. 

Извсстилац др. Часлав Никитовић прочита 
партију 96 е са предложеним амапдмапом Крал>еп- 
ске владе, који гласи: 

Б.   П P И X O Д И 
IV РАЗДЕО — ДРЖАВНА ПРИВРЕДА 

ГЛАВА XIV - МИНИСТЛРСТВО СОЦИЈАЛНЕ 
ПОЛИТИКЕ И НАРОДНОГ ЗДРАВЉА 

Рсдовии прнходи 
1 lapr.   поз. 
m, Цемтралин хигијснски завод у Београду: 

1 Пмуио-биолошко   одељеше 
Субпоз. 3 — под D) од продаје се- 

рума,   повсћати   са    + 490.000.— 

Потпретседичк Фрањо Маркић: Прима ли На- 
родна скупштипа прочитану партију 96 е са пред- 
ложеним амандманом Крал>евске владе? (Гласови: 
Прима! — Пе прима!) Ona господа народпи по- 
сланици који примају, нека изволе седсти, a који 
ne примају, нека изволс устати. (Већина ссди). 
Већина седи, према томе објављујем да je партија 
96е са предложеним амандманом Крал.евске владе 
већином гласова примљена. Изволите чути пар- 
тију 96 ж. 

Известилац др. Часлав Никитовић прочита 
партију 96ж са предложеним амандманом Кра- 
ЛЈевске владе, који гласи: 
I Idip.   ПОЗ. 

96ж        Школа  за  нуднље   у   Београду,   брп- 
сати     490.000. - 
Свега   гл.   XIV  
Свега   IV   раздсо          
Укупно   мрпхода              
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Потпретседиик Фрањо Mapiinh: Прима ли Ha- 
родиа скупштина прочитану партнју 96ж са пред- 
ло^кеним амандманом Крал^евске пладе? (Гласопи: 
ГТрима! — Не прима!) Она господа који примају, 
иека изноле седсти, a који ne примају, нсжа из- 
воле устати. (Већина седи). Већина седи, према 
томе објављујем, да je прочитаиа партија 96ж 
са предложени.м амандманом Краљевске владе ве- 
ћином гласова примљена. Изволите чути пар- 
тију 96 з- 

— За'овим je Народна скутптипа, гласајући 
седењем и устајањем o свакој појединој партији, 
у смислу чл. 102 Устава и § 67 Закона o послов- 
ном реду у Народној скупштини већином гласова 
усвојила у појединостима све партије предлога 
буџета прихода — Други део— Државнн [Јриходи 
од партнје 96з до партије 104 закључио. 

Потпретседиик Фраљо MapKnh: Господо на- 
родни посланици, пошто je предлог буџета при- 
хода — Други део — Државни приходи no снима 

партијама појединачно примљен, објавлзујем да je 
цео предлог буџета прихода — Други део —■ Др- 
жавин приходи примљен (Бурно пл^ескање и одо- 
бравање у центруму и на десници). 

Пошто je тиме данашњи дневни ред исцрпен 
то liv ca вашим пристанком ову седницу закључити 
[i предлажсм вам као дневни рсл за идућу седницу: 
Наставак претреса у појединостима извештаја Фи- 
нансиског одбора b иредлогу буџета државних pa- 
схода и прихода са прсдлогом Финапсијског за- 
кона за 193839 године и то: 1 - Прстрес у поје- 
династима предлога Финансијског закона за 
1938/39 годину. 

Прима ли Народна скупштина предложени 
дневни рсд? (Прима). Објављујем да je предложени 
дневни ред примљен. 

Ову седницу закључујем, a идућу заказујем за 
данас у 16,30 часова са овим утврђеним дневним 
редом. 

Седница je закл.учеиа у 11,30 часова. 

ПРИЛОЗИ 

ИНТЕРПЕЛАЦИЈА 
Мите Димитријевића, народног посланика, na Претседника   Мпппстарског   савета   и   Министра   ино- 
страних послова o неизкршењу прописа § 75 ФинансиЈског закона за 1932 33 и § 84 Финансијског 

закопа за 1933/34 годину 

ГОСПОДИНЕ ПРЕТСЕДНИЧЕ, 

Финапсијским закопом за 1932/33 радину у 
§-у 75 озако'п>ено je решсн.е госиодина Миппстра 
просвете Пов. С.Н.Бр. 275 од 14 маја 1930 године, 
a у Финанснјском закону за 1933/34 годину оза- 
коњено je решење Министарског савета Стр.Пов. 
бр. 3/VI1 од 3 јануара 1933 годипе и Стр.Пов.бр. 
44/11  од 13 фебруара 1933 године. 

Оба ова pemeiba, наиме и ono Пов.С.Н.Бр. 275 
и она Стр.Пов.Бр. 3/VII и Стр.Пов.Бр. 44/11 односе 
се на регулнсање положаја г. др. Радослава Јова- 
новића, профеоора из Београда. 

Али, нажалост, ero прошло je скоро пет го- 
дина  да реченп  прописи горе споменутих Фппап- 

снјских закона пи до дапас нису уведени у живот 
и да г. др. JonaiioBnli и дап дапас очскује регу- 
лисање свога положаја. 

Молим Вас, Господине Претседниче, да би стс 
■ми у Народној скупштипи одгоиорплн на следеће: 

1) Чиме се правда досадашње гажење pope ци- 
тираних Фнпапсијских закопа; 

2) Да лн сте иол.пи изиршити горе цитприие 
прописе Фипапсијских закона за 1932/33 и 1933;34 
годину. 

За ову пптсрпелацију тражпм првенство. 

Београд, 9 марта 1938 године. 
Мита Димитријевић, с. р. 

народни посланик 

ИНТЕРПЕЛАЦИЈА 
Мухамеда Прсљубовнћа, народног посланика, na Миннстра саобраћаја o нздавању легитимацнја за 
повлап1|1ену вржњу посетиоцима Међународног сајма   аутомобнла   у   Београду,   које   су   касније 

оглашеме за неважеће. 

ГОСПОДИНЕ МИ1IMCTPE, 
Посетиоци Међународног-сајма у Београду, .из 

скоро свих места нашс државе, upe долакжа na са- 
jiiM извештени су, да пмају право на 50% попуста 

"на железппци, с тим, да пре поласка имају да узму 
легитимацију Обр.К. 13 према којој на полазпој 
станици узму целу карту до Београда, која има да 
важи за бесплатап повратак, уз оверу Приређи- 
вачког одбора сајма o учествовању na Сајму. 

Многи посетиоци баш из овог разлога и рс- 
шплн су да дођу у Београд na сајам и полазне ста- 
нице издалс су им потребне лоитимације за no- 
влашћену вожњу. Te легатимације пршишо су и 
оверили код Прире1)Ивачког одбора o свом уче- 
ствовашу na сајму, алп кад су хтели да крену из 
Београда кућама, речеио им.је na београдској же- 
лезничкој стапици да легптпмацпје o повлашћеној 
вожњи, које су им издале полазне сгапицс, не вре- 
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де и да према томе морају и за иовратак платити 
целу карту и ако на самој легитимацији тскстуслно 
стоји: „Сопствшик one легитнмације има право 
на повластицу од 50% од иормалне возне цсне у 
одласку п поиратку на желсзпнцама у државној 
емсллоагацији. У одласку путиик he купити целу 
позиу карту до станице места приредбе. Издата 
возна карта важиће му за бесплатап повратак" ... 

Господине Министре, 
Ставнпши се у положај многих посетилаца 

овог сајма, крји су са- сигуршипћу рачунали да 
могу да се поврате кући са већ купљеном воЗаом 
картом н легитимацпјом и који су рачунајући на 
то остали у Београду без средстава да поново купе 
целу карту да би се вратили ку!ш, питам Вас: 

1 — 11a који начии мислите омогућити да се 
omi л.уди доведенн у овај положај врате кућама? 

2 — Шта мислите предузети протииу ОНИХ слу- 
жбеиика који су л>уде довели до овог положаја 
и издали им легитимације на полазним станицама, 
које сада не важе? 

Тражим хитност one интерпслације попгго се 
ради o питаљу које не трпи одлагање. 

Молим Вас, господинс Министрс, да и овом 
приликом изволите примити \всреше мога одлич- 
ног поштовања. 

Београд, 10 марта 1938 године. 
Мухамед  Прел>убови11,  с.   р. 

народни посланик 

ИНТЕРПЕЛАЦИЈА 

Инж. Михаила Тзурови^а, иародног посланика, на Л1инистра пошта, телеграфа и телефона o неза- 
конитом растурању „Алманаха" од стране   директора   Ђоке  Таорђевића 

ГОСПОДИНЕ МИНИСТРЕ, 

Ma положају директора Дирекције пошта м 
телстрафа у Сарајеву валази се г. Ђока Ђорђевић, 
који je у својству директора преко службеног те- 
лефона и за "време каицеларијског времена пози- 
иао све своје потчињене органе — управнике по- 
шта и налагао им да купе и растурају међу особ- 
љем његов „Алманах". 

Овим поступком г. Ђока Ђорђевић, директор 
пошта у Сарајеву, злоупотребно je свој положај 
у спекулативно-трговачке сврхс, што се има Ka- 
snu™ према nocTOJeliHM законима, пошто су слич- 
иа дела најстрожије законом забрањена: 

1) Употреба службепог телефона; 
2) Слаше сопственог „Алманаха" службено без 

плаћања  поштанске тарнфе; 
3) Шгампап.е сопствсног „Алманаха" из слу- 

жбених података, тј. преписиваље службеничких 
листова, које je г. Ђока Ђорђевић у својсгву пн- 
спектора Мипистарства злоупотребио. 

Овим  се  г.  ЂорђевиЛ  огрешно тнме  што je 

издао и објавио службеие тајне, — све у цил.у лич- 
ног богаћења. 

Ma да je све ово наслсђено од Вашег бившег 
колсгс г. Бранка Калуђерчића, који je имао при- 
лике да буде o свему овоме обавештен, na чак и 
преко дневис штампе — npeniao je преко тога ћут- 
ке из њему ваљда познатах разлога, a г. Ђор1)е- 
вић није смео рсагирати, пошто су изнесене чи- 
њенице у штампи биле тачне. O овоме зна цело- 
i4\iino п. т. т. особл>е, a чшовниш и колсге госпо- 
дина Ђорђе&ића стиде се оваквог поступка и рада 
свога старешине и колсгс. 

Молим Вас, господиие Министрс, да ми нзво- 
лите одговорити: 

Да ли сте вол^ни наредити истрагу по овој 
ствари и г. Ђор^евића узети на одговор. 

За ову интерпелацију тражим првенство. 
Молим Вас, да верујетс у моје особито no- 

штовање., 
Београд, 7 марта  1938 годиле. 

Михаило Ђуровић,  с.   р. 
народни  послаиик 

ИНТЕРПЕЛАЦИЈА 

Инж. Мнхаила Ђуровића, народног посланика, на 
коиитом издавању Е^соградског додатка на скупо! 

ГрОПОДИНЕ МИНИСТРЕ, 

И ова моја интерпелација се односи на стањс 
насле^ено у Ватем i)ecopy из времена минисгро- 
вап.а г. Браика Калуђерчића, и директчЈровања го- 
оподина Ђоке Ђррђевића, Из овог случаја се ја- 
сно внди какав утицај има спекулацнја и несаве- 
сиост г. Ђокс Тзорђевића na подручне му oprane. 

Управник поште у Ваљеву г. Света Ивковић 
ii|)ii.\ia() je пуиих 10 месеци београдск« додатак на 
скупоћу, што je техничком грешком особЛ)а у Ди- 
рекцији амогућено. Мц да je то г. ИвковиКу бнло 
иозпато, као и то да иема права на тај додатак, 
о«  га je ћутке  примао. Ma телегра(1)ску доставу 

Мипистра пошта, телеграфа и телефона o нсза- 
у г. Свети Ивкови^у, управинку иоште у Вал>еву. 

једног чиновпика г. Ивковииу je ускраћсно даље 
давање тога додатка, али сходно закону није по- 
ступл.еио, ваљда зато што je поменутн г. Ивковић 
растурао „Алмаиах" свога директора господина 
Ђорјјевића. 

Молим Вас, господуне Министре, да ми изво- 
лите одговорнтн: 

Да  ли  сте  вол.ии  паредити  истрагу   no  овој 
ствари и г. Ивковића узетн на одговор. 

За ову интерпелацију тражим првенство. 
Молим Вас, да верујете у  моје оообито  no- 

штовање. 
Михаило Тзуровн!!,  с.   р. 

иародни  послаиик 


